

# ការសំភាសន៍ជាលើកទី២របស់លោកពូ ឡាយ ផល្លី

ក៖ អ្នកដែលសំភាសន៍ ឃ្លែង សុគន្ធា

ខ៖ អ្នកដែលត្រូវគេសំភាសន៍ ឡាយ ផល្លី

## ជីវប្រវត្តិសង្ខេបជាលើកទី២របស់លោកពូ ឡាយ ផល្លី

នៅក្នុងការសំភាសន៍ជាលើកទី២ លោកពូបានប្រាប់ពីជីវិតរបស់គាត់ដ៏សែនជួរចត់ក្នុងសម័យសម័យសង្គ្រាមហើយនឹងបន្ទាប់ពីសង្គ្រាម។ លោកពូត្រូវបានគេយកទៅលត់ដំតែដំបូងគិតទំនងគឺថាយកទៅសម្លាប់ចោលទេ គឺពូតែងតែទន្ទេញថាពេលគេចាប់ទៅគឺយកទៅកោះគរ ហើយកោះគរគឺជាទីកន្លែងមួយដែលពួកប៉ុល ពតយកមនុស្សយកទៅសម្លាប់ចោល គឺមានរណេស្តសាកសពនៅទីនោះ!!ហើយដោយសារដើរបណ្តើរយកទៅហ្នឹងមិនបានទៅជួបមេកងធំដែលគេហៅថាសាម៉ាក់មិត្តបង ដូច្នោះក៏គេអោយគាត់កាប់ដីនៅទីដែលគេនាំយកគាត់ទៅទៅ គឺធ្វើការដាំខ្នាំងបំផុត។ បន្ទាប់បីបួនប៉ុល ពតលោកពូបានធ្វើជាទាហានហើយទៅវ៉ែនៅបរិវេណ ហើយលោកពូបាននាំមិត្តភក្តិមកពេទ្យគេថាលោកពូបានបាត់បោរអោយទាហានបាក់ទ័ពតែវាមិនមែនទេ ហើយគាត់មិនត្រលប់ទៅធ្វើទាហាននៅទីហ្នឹងទៀត ព្រោះពូគេថាបើទៅគេនឹងចាប់បាញ់សម្លាប់។លោកពូក៏ធ្លាប់បានទៅធ្វើការនៅប្រទេសថៃដែរហើយដោយសារការជំពាក់បំណុលទើបគាត់បង្ខំចិត្តទៅតែធ្វើការគាត់ថាមិនពិបាកប៉ុន្មានទេ។ឥឡូវលោកពូបានត្រលប់មកពីថៃវិញហើយបានរស់នៅជាមួយក្រុមគ្រួសារ។លែងទៅធ្វើការនៅប្រទេសថៃទៀត ។

ក៖ ជាដំបូងនាងខ្ញុំសូមថ្លែងអំណរគុណដល់លោកពូផល្លីដើម្បីអោយញ៉ែសំភាសន៍អំពីជីវប្រវត្តិរបស់លោកពូម្តងទៀត នាងខ្ញុំឈ្មោះឃ្លែង សុគន្ធា ជាសំភាសន៍អំពីនៅក្នុងថ្ងៃនេះ ថ្ងៃពួកយើងសំភាសន៍គឺនៅក្នុងខែកុម្ភៈ ឆ្នាំ២០១៨ ការសំភាសន៍ស្ថិតនៅក្នុងភូមិកោះគរ ឃុំរកាខ្ពស់ ស្រុកស្អាង ខេត្ត កណ្តាល ប្រទេសកម្ពុជា អ៊ីចឹងពួកយើងនឹងចាប់ផ្តើមសំភាសន៍អំពីជីវប្រវត្តិរបស់លោកពូបន្ថែមទៀតនូវអ្វីដែលលោកពូបានអត់ទាន់រៀបរាប់ប្រាប់នឹងទុកចង់អោយកូនចៅគាត់ស្តាប់នៅពេលក្រោយៗទៀតនឹងសំរាប់ពិភពលោកទាំងមូលដើម្បីចង់ដឹងប្រវត្តិរបស់ប្រជាជនកម្ពុជាយើង អ៊ីចឹងលោកពូសូមប្រាប់ឈ្មោះពេញម្តងទៀត?

ខ៖ ឈ្មោះពេញឈ្មោះ ឡាយ ផល្លីហ្នឹងដដែលហ្នឹង។

ក៏ចាំហ្នឹងហើយ!! អីចឹងលោកពូសំរាប់ ចូលដល់ការសិក្សារបស់លោកពូវិញពូបានរៀនដល់ ថ្នាក់ទីប៉ុន្មានដែរ?

ខ្លះ បើ គិតជារៀនយើងរាប់ពីមុនមកឥឡូវវារាប់បញ្ជ្រាស់គ្នាណាស់ ប៉ុន្តែថាបានរាប់បញ្ជ្រាស់ យើងពីមុន ដល់យើងនិយាយពីឥឡូវវិញនិយាយពីឥឡូវមុន ពីឥឡូវយើងរាប់ពីថ្នាក់ទី១ទី២ ទៅ ហើយកាលពីជំនាន់ញ៉ុមនឹងរាប់ពីលើចុះមកក្រោមវិញ ។ក៏ចាំ!!ខ្លះរាប់ពីថ្នាក់ទី១២ចុះមក វិញហើយកាលហ្នឹងជំនាន់ដែលញ៉ុមរៀនចូលអាគារហៅថ្នាក់មគ្គុយ្យថ្នាក់ទីមួយដំបូងហ្នឹងថ្នាក់ ទី១២ ។ក៏ចាំ!!ខ្លះហើយថ្នាក់ទី១២ហើយដល់ខ្ញុំបានរៀនដល់ត្រឹមញ៉ុមឈប់រៀនដល់សម័យ សង្គ្រាមហ្នឹង សម័យសង្គ្រាមហ្នឹងញ៉ុមរៀនដល់៧៥(១៩៧៥)ខ្ញុំរៀនបានច្រើនដែរ តែខ្ញុំរៀនមក ដល់ត្រឹមឆ្នាំ៧៣(១៩៧៣)ដល់ឆ្នាំ៧៣(១៩៧៣)ហ្នឹងខ្ញុំរៀនបានមកដល់ថ្នាក់ទី៧ ថ្នាក់ទី៧ ជំនាន់ញ៉ុមរៀនហ្នឹងរៀន រៀនបារាំងហើយចេះ ចេះបារាំងរហើយ ។

ក៏ពូចេះច្រើនទេអីចឹង?

ខ្លះឥឡូវហ្នឹងនៅចាំខ្លះៗហើយក៏នៅដាក់ឈ្មោះបានខ្លះៗដែរ តែគ្រាន់តែថាពាក្យជ្រៅដូចថា មុនដូចថាពាក្យបារាំងហ្នឹងដូចថា យើងអានឈ្មោះអីយើងបកប្រែបានអីចឹងហា!!ដល់ឥឡូវ ញ៉ុមខានរៀនយូរញ៉ុមភ្លេចអស់ហើយ ដល់ឥឡូវរៀនសៀវភៅជាបារាំងមកញ៉ុមអាមើលរួច ខ្លះៗ ។ក៏ចាំ!!ខ្លះហើយបើថាដល់និយាយអីចឹងរាល់ថ្ងៃអាកូនគេរៀនហ្នឹង ដល់យើងវាអាន បារាំងអញ្ចេះវាថាមិនមែនទេ គេអានអង់គ្លេស មួយអង់គ្លេសគេអានបារាំងវាខុស ហើយដល់ អង់គ្លេសយើងអត់ចេះ ។ក៏ចាំ!!ខ្លះបាទវាអីចឹងដល់អីចឹងវាបញ្ជ្រាស់គ្នាអីចឹង ដល់អីចឹងមិនដឹង ថាម៉េច!!!

ក៏អីចឹងពូរៀនបានដល់ថ្នាក់ទី៧?

ខ្លះបាទ!!

ក៏មូលហេតុអីបានឮឈប់រៀនដោយសារសង្គ្រាមឬក៏ម៉េចពូ?

ខ្លះកាលហ្នឹងមកដល់សម័យសង្គ្រាម សម័យសង្គ្រាមតែឪពុកញ៉ុមហ្នឹងចង់អោយកូនបន្តទៀត ដែរដល់វានៅតំបន់កន្លែងហ្នឹងវានៅប្រទាញប្រទង់គ្នា ខ្មែរក្រហមវានៅប្រទាញប្រទង់មួយ ថ្ងៃកាត់មួយថ្ងៃកោរវាវីជាមួយលន់ នល់ហ្នឹង!! ដល់នេះក៏បងញ៉ុមដែលធ្វើដុកទ័រពេទ្យនោះគាត់ ថាហ៊ីអញ្ចឹងហ្នឹងទៅនៅភ្នំពេញទៀតទៅទៅរៀននៅភ្នំពេញជាមួយអញគាត់ធ្វើពេទ្យហើយ



ក៏ហ្នឹងហើយញ៉មដូចឃើញផ្លាកឈ្មោះដដែលទេ ។

ខ៖ខ្លះគេហៅកន្លែងហ្នឹងគេហៅបឹងកេងកង។

ក៏ចាំហ្នឹងហើយ។ ខ៖បាទ!! ក៏ហ្នឹងហើយនៅតែដដែលហ្នឹងមិនស្រួលហ្នឹង!! អីចឹងលោកពូកាល  
ពេលរៀនហ្នឹងពូរៀននៅសាលាឈ្មោះចៅពញាហុកហ្នឹង? ខ៖បាទបាទ!! ក៏បឋមសិក្សា រៀន  
តែមួយសាលាហ្នឹងឬក៏២សាលា?

ខ៖ញ៉មកាលយើងកាលពីដែលមុនអើរទៅរៀនហ្នឹងញ៉មនៅរៀនយើងនៅរៀនសាលាល្ងង  
លៀបនេះ។ ក៏ចាំ! ខ៖បាទហើយដល់ទៅរៀនណោះហើយសាលាហ្នឹងទៅរៀនមួយថ្ងៃ២ពេល  
ហ្នឹង!! សាលាហ្នឹង!! ក៏ហ្នឹង!! ខ៖បើគិតទៅគេរៀន៣ពេលតែយើងរៀនតែពីរទេវាដូចថាចូលវាចេញ  
ដូចម៉ោង១០ចេញម៉ោង១០ចូលម៉ោង២ចេញម៉ោង២ ម៉ោង២ចេញម៉ោង៥។

ក៏ហើយចុះម៉េចបានពីរបីពេលម៉្លេះ?

ខ៖បើគ្រូគេបង្រៀនអញ្ចឹងយើងមិនដឹងដែរ។

ក៏តែគ្រូ តែពូត្រូវរៀន៣ពេលដែរអត់?

ខ៖ខ្ញុំរៀនតែ២ពេលទេ។

ក៏ព្រឹកល្ងាចអីវាន់អញ្ចឹងទៅ? ខ៖បាទ!! ក៏តែអ្នកខ្លះរៀន៣ពេល? ខ៖បាទ!! ក៏ហ្នឹង!!!

ខ៖ហើយកាលហ្នឹងដូចជីវភាពដូចថាម៉ែឪគាត់ផ្តល់លុយអោយមកអោយដែរតែដូចថាគាត់  
អាងថាបងដីដូនមួយញ៉មនៅហ្នឹងញ៉មកាលចេញពីរៀនមកអញ្ចឹងទៅអើរមើលគាត់ចេញពីធ្វើការ  
ដឹកឈើអោយគេមុនម៉ោងគាត់ទៅឈប់ចាំនៅយកខ្ញុំមកផ្ទះមកហើយថ្ងៃណាគាត់ដឹកឈើអោ  
យគេក្រុមកយើងកាលជំនាន់ហ្នឹងលុយវាពិបាករកដែរលុយថ្លៃដែរដល់អញ្ចឹងខ្ញុំពីដូនកាលមាន  
ឡានគេជិះមកដល់មកដល់ផ្ទះយើងអញ្ចឹងដែរតែយើងអត់មានលុយជិះហា!! អញ្ចឹងញ៉មដើរ  
ពីសាលាចៅពញាហុកមកដល់ចាក់អង្រែហាដល់មេភ្លើង អាមេភ្លើងយើងចាក់អង្រែសាលា!!

ក៏ឆ្ងាយពូ?។

ខ៖អើរអ្នកគ្រូដឹងហើយតាំងពីសាលាមកដល់ចាក់អង្រែ មិនមែនចាក់អង្រែលើទេ ចាក់អង្រែ  
ក្រោមណោះទៀត!!!

ក៖ហ្នឹងហើយឆ្ងាយ!!

ខ៖ញ៉ុមដើរមកហាញ៉ុមប្រាប់អ្នកគ្រូនិយាយតាមត្រង់ហី!!

ក៖ចាំ!!ហើយនៅពីក្មេងរឹតតែឆ្ងាយទៀតហើយ!!

ខ៖បាទ កាលហ្នឹងជំនាន់ហ្នឹងខ្ញុំទៅរៀនខ្ញុំអាយុប្រហែលជាខ្លាំង ១៣ ១៤ឆ្នាំហ្នឹង។ក៏ចាំៗខ៖  
ហើយខ្ញុំដើរគិតមើលខ្ញុំដើរមកដល់ភ្លើងស្តុបហ្នឹងមានគេដើរកាលសម័យមុនវាអត់មានឡានម៉ូ  
តូច្រើនដូចយើងសម័យឥឡូវទេណាស់!!ដល់អាស៊ីចាំឈរមើលគេអោយតែឃើញភ្លើងស្តុប  
ចាំដល់គេឈប់ឈប់ចាំដល់គេឆ្លងឆ្លងដូចគេអញ្ចឹងទៅដើរបើថាចេញមកពីសាលាម៉ោង១០ទំ  
រាំដើរចុះយើងពីក្មេងដូចអ្នកគ្រូនិយាយអីចឹងថាយើងដើរយូរ!!ក៏ចាំ!!ខ៖ទំរាំមកដល់ ទំរាំមក  
ដល់ផ្ទះ ដល់ណោះម៉ោង១ ម៉ោង២ថ្ងៃហើយដល់បងញ៉ុមណោះគេចេញមកគាត់បើកឡានដើរ  
រក រកអត់ឃើញ រកអត់ឃើញ គាត់មកដល់ផ្ទះទំរាំគាត់មកដល់ផ្ទះម៉ោង២ ម៉ោង៣ដែរ ទំរាំញ៉ុម  
មកផ្ទះនេះ ដល់អាអូនហ្នឹងមកដល់តាំងពីរថ្ងៃណាញ៉ុមថាញ៉ុមមកដើរ ចុះឯងម៉េចមិនចាំ  
អញមកចូលយក !!ចាំណាបងឯងយូរពេកដើរ ដើររហូត ដើរញឹកណាស់អ្នកគ្រូញ៉ុមប្រាប់ហា!!  
ក៏ចាំ!!ខ៖បានថាអាហ្នឹងឆាកជីវិតបានថាជីវិតញ៉ុមរៀនសូត្រខ្ញុំដើរតែរហូត ឈ្ងុះលៀបនេះក៏  
អញ្ចឹងដែរខ្ញុំមិនដែលមានម៉ូតូកង់ជិះអីទេតែដើរញ៉ុមប្រាប់អ្នកគ្រូតាមត្រង់ មិនមែនដូចសម័យ  
ឥឡូវកូនញ៉ុមមានកង់ជិះ គេសុទ្ធតែថាអញ្ចេះអញ្ចេះគេចង់រកម៉ូតូ!!

ក៖ទារម៉ូតូ។

ខ៖រកឡានគេអីអីចឹង។

ក៖អត់អាចបានទាន់អញ្ចឹងទេ!!ខ៖បាទ!!ក៏អោយខំប្រឹងរៀនពីឥឡូវថ្ងៃក្រោយនឹងបានហើយ!!

ខ៖អីចឹងបាននិយាយបណ្តុះបណ្តាលវាថាអោយរៀនខំប្រឹង ខំប្រឹងម៉ែឪវាល់ថ្ងៃអត់ចង់បានអី  
ពីកូនទេ ចង់អោយ អត់មានអីចែកអោយវាទេ មានតែចំនេះវិជ្ជាដែលចែកអោយវាគេហៅថា  
ដូចថាចង់និយាយថាគ្រូសារញ៉ុមក៏អញ្ចឹងញ៉ុមក៏អញ្ចឹង ដូចថាម៉ែឪរៀនបានប៉ុណ្ណឹងដែរដូចនៅ  
ធ្វើអីមិនកើតអីចឹងចង់អោយវាហ្នឹងបង្រៀនវាហ្នឹងអោយបានលើយើងតិចទៀតទៅ។

ក៖ហីៗ!!ចាំលោកពូ!!

ខ្លះទោះបីវាឧបមាថាមិនបានធ្វើការងារក៏ដោយ ដូចអាមួយជំមួយនោះក៏ដោយបើអត់បាន  
ការងារម៉េចក៏ដោយអោយតែយើងបានប្រលងបាក់ឌុបសិនទៅ។ក៏ចាំ!!ខ្លះធ្លាក់ជាប់អីអោយ  
តែយើងបានប្រលងសិនទៅបើមិនដឹងយ៉ាងម៉េចយ៉ាងម៉េចទេ ហើយ!!

ក៏អត់ទេ!!

ខ្លះតែបើវាប្រលងជាប់ទៅឧបមាថាប្រលងបាក់ឌុបជាប់ខ្លាចតែវាគ្មានលុយតអោយវារៀនទៅ  
មុខយ៉ាងម៉េចទៀតទេខ្ញុំ។

ក៏អោយតែពូកែពូ អាហាររូបករណ៍ខ្លះអី អោយប្រលងចូល។

ខ្លះបានថាហ្ន៎!!

ក៏ចុះលោកពូពេលនៅកំពុងរៀនហ្នឹងគោលបំណងដែលពូចង់ធំឡើងពូចង់ធ្វើអីគេវិញ?

ខ្លះញ៉ុមអត់មានអាចសន្និដ្ឋានរឿង រឿងថាធ្វើអីកើតញ៉ុមអត់ទាន់ដឹងគោលដៅ ព្រោះថាកាល  
ហ្នឹងញ៉ុមរៀនដូចថា អាជ្ញាធររឿងថាធ្វើការងារហ្នឹងមិនទាន់ហ៊ានថាអើរសន្មតខ្លួនឯងថាធ្វើអីទេ  
ព្រោះយើងថាក្មេងយើងអត់ទាន់គិតបានថាទៅអញ្ចឹងហ្ន៎!!

ក៏អត់ដែលស្រមៃទេអញ្ចឹងហេ??

ខ្លះបាទអត់ដែលស្រមៃ យើងនឹកឃើញកាលជំនាន់ញ៉ុមរៀន នឹកឃើញស្រលាញ់តែការសិក្សា  
ហ្នឹងម៉ង!ក៏ហ៊ីៗ!!ខ្លះឥលូវញ៉ុមចាស់ប៉ុណ្ណឹងហើយក៏ដោយបើនិយាយណែនាំកូនរាល់ថ្ងៃតើស្តាយ  
សិក្សាញ៉ុមនូវតែនិយាយតែស្តាយការសិក្សា ខ្ញុំ ខ្ញុំប្រាប់អ្នកគ្រូហាខ្ញុំអាយុជិត៦០ប៉ុណ្ណោះ  
ហើយហារៀងលេខចំណោតអីថាធ្វើពីធរណីមាត្រអី ផ្ទៃដីក្រឡាអីញ៉ុមនៅចាំទាំងអស់ មេរៀន  
របស់វាហ្នឹងញ៉ុមនៅចាំទាំងអស់មេរៀនមិនភ្លេច ជួនកាលកូន កូនវាធ្វើអត់ចេញ អត់ចេញវាមក  
ដល់វាអោយម៉ែ ម៉ែម៉ែធ្វើអោយញ៉ុមបន្តិច ម៉ែវា អញមិនដឹងទេហ្នឹងទៅសួរប៉ាហ្នឹងទៅ ហើយ  
មានតែខ្ញុំទេអាចពុះពារធ្វើអោយវាធ្វើចេញទៅ។ក៏ចាំ!!ខ្លះអញ្ចឹងបានថាកិច្ចការទាំងអស់ហ្នឹង  
ញ៉ុមនៅចាំទាំងអស់ អត់ភ្លេចទាំងអស់អីចឹងបានថាចំនេះវិជ្ជាញ៉ុមនៅស្តាយអញ្ចឹងញ៉ុមចង់  
និយាយរាល់ថ្ងៃញ៉ុមចង់បណ្តុះកូនអោយបានលើម៉ែឱ្យបន្តិចទៀត!!ក៏ចាំ!!ខ្លះញ៉ុមចង់និយាយ  
អីចឹងហ្ន៎!!តែខ្លាចគេ យើងបណ្តុះអញ្ចឹងខ្លាចគេវាមិនបានលើសខ្លាចគេមិនតាមយើងខ្លាចអញ្ចី  
ងហ្ន៎!

ក៏ហ្នឹងហើយ!!ខ្លះបាទ!!ក៏ញ៉មគិតថាពូបើសិនជានៅរៀនហា!!គឺខ្លាំងមែនទែនម៉ង បើសិនជា  
អត់សង្រួមហ្នឹងម៉ងហាពូហាំ!!

ខ្លះខ្ញុំ ខ្ញុំនិយាយថាមិនអួតទេអ្នកគ្រូខ្ញុំ ជំនាន់ខ្ញុំរៀនខ្ញុំលេខ១លេខ២រាល់ខែ។

ក៏ហើយពូមិនព្រមបែកប៉ុល ពតហ្នឹងមិនព្រមរៀនទៀតអត់??

ខ្លះអើបែកប៉ុល ពតរៀនទៀតណាបើម្តាយចាស់បើម្តាយចាស់ដល់នេះមានអីរក មានតែយើង  
រៀនទៅគាត់ចេះគាត់ធ្វើអី?កាលយើងបែកមកយើងធ្វើស្រូវធ្វើអង្ករធ្វើស្រូវប្រាំងហ្នឹងយើងមក  
ចិញ្ចឹមគាត់ដល់យើងរៀនទៀត ទៅរៀនទាល់តែអត់អីហូប វាពិបាក កាល កាលហ្នឹងចូលរៀន  
បានប៉ុន្មានខែដែរ ដល់ចូលទៅមើលទៅអត់កើត មើលទៅយើងប្រទាញប្រទង់ការងារអើរដូច  
ថាធ្វើស្រែធ្វើស្រូវដូចថាអត់កើត អញ្ចឹងបានថាស្តាយដែរហ្នឹងហាំ!!

ក៏ស្តាយមែនហ្នឹងហាពូហាំ!!បើនៅវិញហាពូមិនដឹងយ៉ាងណាទេពូហាំ!!

ខ្លះហើយបើបងញ៉មថាដែលធ្វើដុកទំរដែលអាពតយកទៅសម្លាប់ហ្នឹងគាត់សួរញ៉មថាអូនឯង  
អើររៀនទៅអូនឯងចង់ជិះឡានហិជិះម៉ូតូ?សួរខ្ញុំអញ្ចឹង !!ក៏ហ៊ីៗ!!ខ្លះខ្ញុំថាអត់ហ៊ានថាទេបង  
អោយអីញ៉មយកហ្នឹង តែគាត់មានបានទាន់អោយអីអោយណាបើគាត់បានចេញមកធ្វើការមក  
សម័យមកគេយកគាត់មកសម្លាប់កោះគរនេះតើ!! កោះមុខផ្ទះនេះ។

ក៏ហ្នឹងហើយញ៉មសំភាសន៍ពូចយប្រាប់ថាគេសំបូរណាស់គេសម្លាប់នៅអាមុខនេះអាកោះ  
នេះហាំ!!

ខ្លះកោះគរហ្នឹងបើវាអាសម័យប៉ុល ពតគេហៅមន្ទីរ០៨។ក៏ហ្នឹង!!ខ្លះកន្លែងសម្លាប់។

ក៏០៧នៅទូលស្លែងពូហោ?

ខ្លះបាទអានេះ០៨។

ក៏ហ៊ីអីចឹងបន្ទាប់ពីនោះមក?ខ្លះបាទ!!ក៏នោះសាហាវណាស់?ខ្លះបាទ!!ក៏អីយ៉ា!!ឥលូវពូ  
និយាយពីជំនាន់ប៉ុល ពតហ្នឹងមកម៉ងទៅភ្ជាប់ពីហ្នឹងហើយ??ម៉េចដែរពូ ថ្ងៃដំបូងពីជំនាន់ប៉ុលព  
តមកម៉េចដែរ?

ខ្លះសម័យហ្នឹងអាហ្នឹងញ៉មនិយាយ និយាយដូចថាសម័យប៉ុល ពតហ្នឹងវាកាលហ្នឹងវាមិនទាន់  
ដឹងថាយោរយោអីចឹងពេកទេ យើងអត់ទាន់ដឹងទេ ប៉ុន្តែកាលហ្នឹងគេខ្ញុំវានៅអាយុ១៣ ១៤ហ្នឹង  
គេយកខ្ញុំទៅចូលកងយុវជន យុវជនទី១ដំបូងចូលប្រឡាយ ជីកប្រឡាយអត់មានអោយយើង  
ឈប់ទេ!!ហើយបើដល់នេះហើយចេះតែធ្វើអញ្ចឹងទៅហើយដល់ពេលជីកប្រឡាយគួរសមទេ  
ដល់ពេលអាជ្ញាធរជាតិថ្កល់រាល់ថ្ងៃអាជ្ញាធរទូលក្រសាំងហ្នឹងហា!!ហ្នឹងអ្នកគ្រូកុំច្រលំថាឡានជីកធ្វើ  
ហា!!កំលាំងពីមនុស្សដែកទេណាស់។

ក៏អាជ្ញាធរទូលហ្នឹងហី?

ខ្លះផ្លូវថ្នល់ទូលក្រសាំងរាល់ថ្ងៃអាជ្ញាធរពិភាក្សាមកយើងឈ្ងល់លៀបហ្នឹងដែកកំលាំងមនុស្សទេ  
ណាស់ញ៉មប្រាប់ហា!!

ក៏ធ្វើធ្វើផ្លូវហ្នឹងហេ?

ខ្លះបាទធ្វើផ្លូវហ្នឹងហា!!ក៏ចំ!!ខ្លះកំលាំងមនុស្សសុទ្ធសាធ។

ក៏ពូដែកហ្នឹងហេ?

ខ្លះបាទដែកហ្នឹងតែខ្ញុំដែកចំអាកន្លែងជ្រៅហា!! អាកន្លែងមកពីទូលក្រសាំងអាកន្លែងជ្រៅជាងគេ  
ហ្នឹងហើយកន្លែងញ៉មដែក!!ក៏ហីៗ!!ខ្លះវាកំណត់អោយដែកពី គិតទៅម៉ាផ្លូវទូលក្រសាំងហ្នឹង  
មួយតាំងពីគាខ្មៅមកដល់យើងឈ្ងល់លៀបវាកំនត់៣ខែអោយហើយហា!!ក៏ចំ!!ខ្លះដែកបង្កី  
យើងហ្នឹងហើយដីមិនមែនដីធ្លរដូចយើងឯណា ដីហ្នឹងដីសុទ្ធតែគ្រួសក្រហមហា ដល់តែដែក  
ស្តែងប៉ុនៗនេះបុកគាស់រំលើងមកវែចដែកស្តែងគាស់ទៀតហា!!ក៏ចំ!!ខ្លះបាទហើយគិតទៅកំ  
លាំងយុវជនយុវនារីមួយស្រុកស្អាងមកលើកទាំងអស់។ក៏ហី!!ខ្លះអ្នកណាម៉េចក៏ដោយដែក  
នឹងរួចយកទៅសម្លាប់យកទៅកសាង ថាយកទៅកសាងយកទៅប្រជុំមិនមែនយកទៅកសាង  
យកទៅប្រជុំទេណាស់តែកសាងហ្នឹងហើយមានតែចូលកោះគរយកទៅសម្លាប់កោះគរហើយ  
អាហ្នឹងយោរយោណាស់ អាហ្នឹងញ៉មនិយាយកាត់ អាហ្នឹងកុំនិយាយប្រលាយពេកញ៉ម  
និយាយតែវាត្រឹមហ្នឹងរបបវាហ្នឹងមកហើយដល់ពេលដែកដីហ្នឹងមកអីមកហើយគេអោយខ្ញុំទៅ  
នៅត្រើយស្នាទៅឃុំត្រើយស្នាពួកយុវជនទៅដែកជីកប្រឡាយលើកភ្លឺហើយធ្វើទំនប់ហើយ  
អាងអីហើយត្រើយស្នាទៅធ្វើនៅស្អាងភ្នំ ស្អាងភ្នំស្អាងស្រែក៏ប្រពន្ធក៏ប្រឡាយភ្លឺកន្លែងញ៉មទៅ  
ធ្វើដេកនៅហ្នឹងដែរ។ក៏ហីៗ!!ខ្លះហើយដល់ឡើងមកក្រោយឡើងគេអោយញ៉មមកព្យួរដីនៅ



ទូលក្រសាំងជាមួយកងយុវជនហ្នឹងហាំ!!គោគ្រាន់តែស៊ីស្លឹកស្វាយមួយយកទៅសម្លាប់ចោល  
ស្លឹកស្វាយយើងហ្នឹង។

ក៏ហ៊ីក៏ម៉្លេះៗ!!

ខ្លះបាទហើយថ្ងៃមួយ ថ្ងៃមួយអត់ចេញព្យួរ អត់ចេញព្យួរគោនៅកន្លែង គោនៅកន្លែងគេថាគោ  
ពួកខ្ញុំដែលគោនៅកន្លែងហ្នឹងអោយ អោយចេញទៅមុនទៅប្រលែងចេញអោយស៊ីមុនហើយ  
អាម្រឹមគេព្យួរចាំចេញទៅក្រោយគោពួកញ៉មមើលទៅមុនហ្នឹងមើលគ្នា៤នាក់ គ្នា៤នាក់គោ  
ជាង២០នឹម ហើយជាង២០នឹមហើយដល់នេះហើយគោពួកគេហ្នឹងម៉េចទ្រេចទៅតាមគោ២  
ទៅដល់ទៅញ៉មអោយទៅហា២អី៥ ៦ទៅតាម ញ៉មថាអោយម្នាក់ទៅជួយមើលទៅគោច្រើន  
ណាស់ញ៉មមើលអត់ឈ្នះទេ វាថាវាអត់ទៅ ដល់ហើយគោពួកខ្ញុំដែលទៅហ្នឹងអត់មើលដែរ ចុះ  
គោចែកដាច់ចំនែកពីគ្នាអោយមើលយើងម៉េចទៅទទួលរបស់គេទៀត មិនអីចឹងដល់អីចឹងទៅ  
មើលគោហ្នឹងវាឆ្កាយមកស៊ីដំឡូងសហករណ៍យើងឃុំសិត្យូរហ្នឹងហិ រកាខ្ពស់ហ្នឹង គេរំលាយ  
រកាខ្ពស់ចោលគេដាក់សិត្យូរហ្នឹងហិ សិត្យូរហ្នឹង វាត្រឹមព្រែកថីឡើងមកសិត្យូរវិញហើយត្រឹម  
ព្រែកថីចុះមកក្រោមដាក់ព្រែកគយ បាត់រំលាយឃុំរកាខ្ពស់ហ្នឹងមួយចោលដល់នេះមកស៊ី  
របស់សហករណ៍ សហករណ៍ចាប់ ដល់ចាប់បានអាពួកនៅហ្នឹងវាវាយការណ៍ញ៉ម វាយការណ៍  
ថាញ៉មហ្នឹងអត់មើលគោអត់មើលអី ដល់នេះមេកងវាមកហៅខ្ញុំ ហៅខ្ញុំទៅដល់នេះថាហៅខ្ញុំ  
ទៅប្រជុំអប់រំណែនាំ ខ្ញុំនិយាយមុខម៉ង់ខ្ញុំអត់ខ្លាចថាហ៊ីខ្ញុំអត់ជឿថាយកខ្ញុំទៅប្រជុំអប់រំណែនាំ  
ទេយកខ្ញុំទៅកោះគរម៉ង់ញ៉មនិយាយអីចឹងញ៉មនិយាយអត់ខ្លាចថាយកញ៉មទៅកោះគរម៉ង់  
ដល់នេះគេឆ្លើយឡើងថាអត់ទេទៅអប់រំណែនាំកសាងទេ ញ៉មថាអត់ជឿទេញ៉មនៅតែទន្ទេញ  
ថាកោះគរហូតដើរវាអាមេកងគេហ្នឹងដឹកដើរនាំញ៉មយកទៅហ្នឹង ញ៉មនិយាយរហូតញ៉មថា  
ញ៉មអត់ជឿទៅអប់រំណែនាំប្រជុំទេយកញ៉មទៅកោះគរ ញ៉មនៅតែទន្ទេញរហូត អត់អីទេមិត្ត  
ឯងកុំភ័យអត់មានយកទៅកោះគរទេ ហើយដល់នេះអាមេធំវាឈ្មោះអាសូត្រ កាលហ្នឹងនៅ  
កាន់ស្រុកស្អាងឈ្មោះវាអាសូត្រ ដល់នាំខ្ញុំចេះចេញពីនេះចេញទៅពីអាកន្លែងទូលក្រសាំង  
ចេះទៅទទួលដល់ជិតតាខ្មៅទៅរកមេធំគេទៅរកអត់ឃើញគេទទួលចេះចេញទៅចេះទៅដល់  
តាមផ្លូវផ្ទះហ៊ុនសែនចេះតែរកមិនឃើញដល់នេះអាមេធំវាគេហៅ បើគិតទៅចុះពីចៅហ្វាយ  
ស្រុកមកគេស្រុកដែរណាស់ គេក្តាប់មួយស្រុកស្អាងដល់នេះទៅដល់ទៅសួរដល់អាកន្លែងគេ  
ហ្នឹងវាថាហ្នឹងមិត្តបងទៅចាក់ពស់នៅខ្សាកបាត់ហើយដល់នេះចាំមិត្តបងមកចាំទៅអញ្ចឹងគេថា  
អញ្ចឹង ដល់នេះគេថាហ៊ីមិត្តឯងចុះដែកដីនៅនេះសិនហើយ ញ៉មថាដល់ញ៉មនឹកឃើញមិត្តបង  
គេទៅខ្សាកហ្នឹងអញ្ជូចខ្លួនថ្ងៃហ្នឹងស្អែកអញនៅតែកោះគរដដែល នៅតែទន្ទេញកោះគរហ្នឹង

ហើយដល់តែមកអោយខ្ញុំដែកដីដែកទប់ទំនប់អាហ្នឹងអាហ្នឹងឆ្នាំហ្នឹងទឹកជំនន់ធំហើយឆ្នាំ៧៦ (១៩៧៦)៧៧(១៩៧៧)ទឹកលិចដែកដីក្នុងទឹកអ្នកគ្រូហាំ!!!អាបង្កីដែកប៉ុនៗហ្នឹងដែកដីក្នុងទឹកភក្តោកភក្តួចៗដែកឡើងលើទំនប់ដែកដីទាំងទឹកហើយភ្លៀងទៀត!!កេះចំ!!ខះអាហ្នឹងដីប្រវត្តិរបស់ញ៉ុមដែលសម័យបងពត អាហ្នឹងគាត់មួយទៀតចុះ។

កេះញ៉ុមជេរឥឡូវហ្នឹងញ៉ុមក្រើតណាស់!!ខះបាទ!!កេះអាក្រក់ម៉្លេះពូ !!ខះបាទៗ!!កេះហើយម៉េចទៀតទៅពូ?

ខះដល់នេះញ៉ុមថានៅតែដល់ហ្នឹងដេកយប់ថ្ងៃហ្នឹងស្អែកកោះគរហើយនៅតែទន្លេញកោះគរតែដល់តែរួចទៅវាអោយដែកដីនៅហ្នឹងហ្នឹងវាអត់ឃើញអាមេកងមេកើយហ្នឹងហៅយើងទៀតអត់ វាឆឹងអត់!!

កេះក៏រួចខ្លួនទៅ?

ខះបាទរួចខ្លួនដូចថាវាយកពីកន្លែងមើលគោយកយើងមកលន់ដំដែកដីនៅហ្នឹងហ្នឹង!!!កេះហី!»ខះហើយដល់នេះបានថាអើរនៅតែថាតែនៅទន្លេញកោះគររហូតអញ្ចឹងដល់រួចទៅបានប្រហែលអាពេលគេថាអាសន្និបាត ១០ថ្ងៃ១ខែគេសន្និបាតម្តងគេថាមួយស្រុកស្នាងសន្និបាតនៅទៀតឥឡូវនេះគេហៅសិក្សរគេហៅបន្ទាយស្រីបន្ទាយស្រីអាកន្លែងរោងចក្រអណ្តែងយើងឥឡូវនេះមួយសន្និបាតហ្នឹងគឺទាំងអស់យុវជនយុវនារីសហករណ៍ប្រជាជនម៉ែឪហ្នឹងទៅសន្និបាតហ្នឹងទាំងអស់ដល់នេះផែនការវាថ្ងៃហ្នឹងផែនការអើរសន្និបាតហ្នឹងផែនការវាធ្វើនិបញ្ចកអោយយើងស៊ីដាក់ថ្នាំពុលសម្លាប់។កេះហី!!ខះសម្លាប់ទាំងអស់ ហើយនឹង!!

កេះនិយាយទៅញ៉ុមពួអាសម្លាប់ហ្នឹងពូគ្រប់ខេត្តទាំងអស់ពូហេ?

ខះបាទ ដាក់ថ្នាំពុលសម្លាប់ហើយវាដាក់មិន ដាក់បើសល់ពីសម្លាប់ពីទាញកន្ត្រាក់មិនអោយផ្ទះងាប់ហ្នឹងទៀត។

កេះចំសាហាវម៉្លេះ!!

ខះហើយដល់ហើយនេះអាថ្ងៃគេសន្និបាតហ្នឹងខ្ញុំ ខ្ញុំអត់មកទេ!!ញ៉ុមនៅទូលក្រសាំងនេះតើ!!!

កេះសន្និបាតនៅខេត្តណាវិញពូ?

ខះអើរសន្តិបាត អាហ្នឹងគេសន្តិបាតតាមស្រុកហាំ!!កះហ៊ីៗ!!ខះអើរពីទូលក្រសាំងមកសន្តិបាត  
យើងនៅយើងនៅសិត្យនេះ ឃុំសិត្យនេះ !!កះចាំៗ!!ខះដល់នេះញ៉មថាហ៊ីអត់មកទេ ញ៉មអត់  
មកទេញ៉មនៅកន្លែងនេះញ៉មថា គេថាបើមិត្តឯងអត់មកនៅកន្លែងមើលគោដងអញ្ចឹង ដល់  
នេះស្រាប់ញ៉មអត់មកអើរដល់អត់មកនៅមើលគេដល់ជ្រួលច្របល់អើរថាគ្រាប់បែកនំបញ្ចុក  
អាគ្រាប់បែកក៏អត់បានទាញអាសំបញ្ចុកក៏អត់បានស៊ីថាពួកយូនគេចូលមកគេវ៉ៃចូលមកវ៉ៃដោះ  
៧មកហ្នឹង!!កះហ៊ី!!ខះហើយដល់នេះដល់មកចេះតែឃើញកប៉ាល់ហោះចេះតែប្រឡុយៗអ  
ញ៉ងមកដល់នេះរួចទៅខ្ញុំឃើញគេរត់ជ្រួលច្របល់ទាំងអស់គ្នាអាមេកងគេថាមិត្តយើងទៅលិច  
ភ្នំលិចទាំងអស់ ញ៉មថាអញលិចម៉ែហ្នឹងអើអញទៅកើតហើយថាអញ្ចឹង ខ្ញុំបានគោមួយនឹម  
ញ៉មដឹកគោទៅអញ្ជោះគ្រប់គ្នាញ៉មទៅបញ្ជ្រាស់ចេះមករត់រកម្តាយញ៉ម ម្តាយញ៉មគាត់នៅ  
ចាំមើលកូនគាត់អត់ហ៊ានដូចថាផ្ទះសម័យអាពាហ៍ពិពាហ៍ម្តងនៅនេះម្តងនៅណោះអីចឹង។កះចាំ!!ខ  
ះគាត់នៅចាំផ្ទះហ្នឹងគាត់មករកទំរាំឃើញហើយបាត់ទៅក្រោមទាំងអស់គ្នាដល់នេះវាគារចុះ  
ទៅដល់ទៅដល់វាគារទៅដល់ព្រែកតូចវាគារចុះទៅថាចុះទៅលិចទៅទៀតដល់នេះមិនទៅ  
តាមវាណាបើសុទ្ធតែកាំភ្លើងច្រូងច្រាំងដល់នេះទៅដល់ក្នុងទៅដល់ផុតភ្នំស្អាងអីចឹងមានអាជ្ញា  
មួយពន្លឹមកវិញពន្លឹមកទន្លេវិញអាវាទៅណោះទៅញ៉មចេញមកវិញពន្លឹមចេញមកវិញតាមទន្លេ  
ទៅបានមកនៅដល់ហ្នឹងដល់សព្វថ្ងៃហ្នឹង!!

កះចាំ អីចឹងគឺប្រវត្តិប៉ុល ពតគឺពូអីចឹងម៉ងពូហេ?

ខះបាទ!!

កះចាំអីចឹងឥឡូវម៉េចពូគ្រាន់តែសង្ខេបៗអត់ទាន់បាននិយាយពេលពូនេះអើរការហូប ការហូប  
ចុកពូម៉េចដែរ ធ្វើការខ្លាំងមែនទែនម៉ងពូហេ??

ខះហូបចុកហ៊ីបើនិយាយធ្វើការដឹងហើយ បើថាហូបចុកបបរវាល់វែក។

កះម៉េចវិញទៅពូ?

ខះអាវែកយើងអាវែកសំលរយើងវែកសរម៉ុនហ្នឹងហ្នឹង!!កះចាំ!!ខះវាល់៣វែកអីចឹងទៅ បើនេះ  
គេហៅអាភាទឹកហ្នឹង អាភាទឹកហ្នឹងបើវាល់ចំនួនអង្ករយើងវិញអាភាទឹកហ្នឹងថា២កំប៉ុងអង្ករ  
យើងទៅវាល់ វាល់ដាក់អោយយើងវាល់ទឹកហាំ!!វាល់ក្នុងមួយការក្នុងមួយនាក់វាល់មួយ  
ការហ្នឹងបើចំរិតយកជាកាកយកបបរវិញប្រហែលជាមួយស្លាបព្រាបាយយើងហ្នឹង។

ក៏ចំហើយអោយធ្វើការខ្លាំង?ខ្លះបាទ!!ក៏ចំហើយអោយឡើងវែកដីចេញពីក្នុងទឹក។

ខ្លះបាទ នៅក្នុងមួយពេលមួយការហ្នឹងហើយបបរកាកអង្ករហ្នឹងប្រហែលជាមួយស្លាបព្រាទេ។

ក៏ចំហើយអីចឹងធ្វើម៉េចបានមានកំលាំងទៅពូទៅរកអីគេថែម?

ខ្លះយើងមានអីគេថែម !! និយាយពីក្បាលជង្គង់ធំជាងខ្លួនទៀតហ្ន៎!!ធំជាងក្បាលទៀតហ្ន៎!!ឥឡូវ ត្រមែងៗហើយក្មេងអាយុប៉ុនកូនញ៉មអាពៅនេះអីវ៉ាន់អើរអោយទូលអាចមន៍គោអីអីចឹងទៅ!! ទៅជីកភ្លឺលើកភ្លឺលើកអីអង្កុយអីចឹងមើលពីចំងាយមើលទៅដូចស្វាប្រក់ចាស់រយរាជអីចឹង ក្មេងៗអាយុ៣ ៤ ៥ឆ្នាំហ្នឹង!!

ក៏វាអត់អាសិតសោះម៉ងពូហេ??

ខ្លះបាទបាទ!!ហេបានថា ហើយរឿងហូបចុកពីអត់ឃ្លានហ្នឹងហួសពីនិយាយទៅហើយពួក ស្មានមិនដល់ទេ។ក៏ចាំ!!ខ្លះហើយជូនកាលអាពេលព្រឹកហ្នឹងរបបកាលនៅនេះរបបពេលព្រឹក មុនដំបូងផ្លែ ចេកយើងចេកទុំចេកយើងចេកដាក់ស្បែកហ្នឹងក្នុងមួយនាក់បាន បាន២របបមួយ ពេលហ្នឹងបានចេកស្បែក២ ដល់ក្រោយឡើងគ្នាមួយវង់គ្នា១០នាក់ដាក់ចែកដែរ១០ដែរ ម្នាក់ របបចែក១អើរវាចង់សម្លាប់យើងមែនទែនហើយបានវាដាក់អញ្ចឹង!!ក៏ហី!! ខ្លះហើយដល់ ក្រោយឡើងលែងដាក់ចេក៥មកគ្នាយើង១០នាក់ ដល់អញ្ចឹងពួកហ្នឹងងើបដើរចេញអស់មាន អ្នកណាហូប ចេះអញ្ចឹងដល់អីចឹងអាហូបអាណាអត់ យើងគិតមើលចេក៥គ្នា១០នាក់។

ក៏ដំបូងវាកាត់បន្ថយបន្តិចម្តងៗពូហាំ!!ខ្លះបាទ!ក៏ទាញមនុស្សអោយបាក់កំលាំងតិចម្តងៗ ហ្ន៎!!

ខ្លះហើយស្រូវអង្ករ ជង្រុក ណែនជង្រុកទាំងអស់នៅទូលក្រសាំង ឃ្លាំងប៉ុនៗណាណី!!

ក៏ពូដឹងថាវាទុកក្នុងឃ្លាំងហ្នឹងដើម្បីអីគេអត់?

ខ្លះវាយកទៅចិន ហើយដល់នេះបានដល់នេះដល់ថាជូនកាលដំឡូងជ្វាមួយពេលក៏មានដែរ អ្នកគ្រូដំឡូងជ្វាមានដាក់ស្តីប៉ុនមេដឹងប្រវែងហ្នឹងហើយបើនេះយើងពោតទុំពោតក្រហមស្បែក អោយយើងមួយពេលមួយ ហើយបើសំលរវិញត្រកូនយើងអាត្រកូនយើងគេហៅអាសំលរទឹក បិចហ្នឹង ទឹកបិចជាគ្នាម៉េចអីចឹងដល់ហើយមិនបានត្រកូនខ្លីដូចយើងទេអ្នកគ្រូហាំអាត្រកូន

ចាស់ ត្រកូនចាស់ជាងត្រកូនអោយជ្រូកស៊ីទៀតហ្ន៎!!ក៏ចំ!!ខ្លះច្រូតទៅ ច្រូតយកមកអោយសួរ  
អោយយើងស៊ីម៉ង់!!

ក៏បានអាល្លឺវាមិនព្រមចែកគ្នាខ្លះទី?

ខ្លះមិនដឹងម៉េចវាធ្វើអោយយើងស៊ីអញ្ចឹង ហើយបើមេវាសុទ្ធស៊ីសាច់ជ្រូកសាច់គោណោះ!!ក  
៖ហ៊ី!!ខ្លះហើយយើងស៊ីវាធ្វើអញ្ចឹងអោយយើងស៊ី !!

ក៏ហ៊ី!!លោកពូមានដែលធ្លាប់ឃើញអ្នកណាយកមនុស្សទៅសម្លាប់ចោលនៅមុខអីអត់?ដែល  
ឃើញលបមើលឃើញអីអត់?

ខ្លះវាអត់ដែលឃើញសម្លាប់ម៉ង់តែគ្រាន់តែថាថ្ងៃមួយញ៉មនៅកង អាកងយុវជនហ្នឹង គេថាមិត្ត  
យើងកុំចេញក្រៅហា!កុំចេញពីពោងគេដេកវែងៗអាខ្សែគេវែងៗមិត្តឯងកុំចេញទៅក្រៅហា អើ  
មិត្តបងយើងដើរធ្វើការថាអញ្ចឹងហា !!ខ្ញុំនេះថាគេអត់អោយចេញដើរទៅក្រៅដល់នេះដើរចេញ  
មកដល់ដើរចេញមក អត់ចេញអោយផុតពីពោងដេកទេ ចេញមកនៅឈរមាត់ទ្វារហ្នឹងមក  
ឃើញបណ្តើរម៉ង់បណ្តើរចងសេកអញ្ចឹងហិ ចងសេកដៃទៅក្រោយអីចឹងហិ!!។

ក៏មនុស្សប៉ុន្មាននាក់ពូ?

ខ្លះមួយខ្សែហ្នឹងមានតែ២០ ទៅ៣០នាក់!!ក៏ចំ!!ខ្លះចងសេកហើយខ្សែគោចងប្រហូតពីមុខ  
ដល់ខាងក្រោយ!!ក៏ហ៊ី!!ខ្លះហើយដល់នេះអាដល់អញ្ចឹងហើយអាមុខអាខ្សែមុខហ្នឹងវាចងជាប់  
កន្ទុយកងយើងហ្នឹងយើងវាជិះ!!ក៏ហ៊ីៗ!!ខ្លះអាមេកងហ្នឹងវាជិះអោយអាអ្នកទោសជាប់ដៃហ្នឹង  
អោយរត់តាមវា។ក៏ចំ!!ខ្លះហើយដល់នេះអាអ្នកក្រោយ អាអ្នកក្រោយវាជិះកងដៃវាមានរំពាត់  
ខ្សែតីមួយវ៉ៃអោយលឿនៗលឿនៗ!!

ក៏ខ្មែរឯងសោះហ្នឹងញ៉មឆ្ងល់ណាស់ពូ!!

ខ្លះដល់តែហើយមើលតែដួលត្រហាត់ត្រហឹងអីចឹង ងើបៗវ៉ៃអោយងើបទៀត ហើយដៃគ្នាអា  
ជាប់សេកអញ្ចឹងគ្នាម៉េចងើបរួចអ្នកគ្រូឯងគិតមើល!!ហើយដល់ហើយខ្ញុំឃើញតែម្តងហ្នឹងខ្ញុំ  
ឃើញអស្ចារ្យដល់ក្រោយឡើងអោយតែគេថាមានមិត្តបងយើងដើរធ្វើការអោយតែមកលូច  
មើលគឺឃើញតែចងសេកអញ្ចឹងដឹកទាំងខ្សែៗ។

ក៏រហូតម៉ង់ពូហេ?ខ្លះបាទៗ!!ក៏អើយពូអើយពូ!!

ខ្លះហើយអញ្ចឹងបានថាអើរខុសអីបន្តិចបន្តួចថាអើរគេយកទៅប្រជុំអប់រំកសាងណែនាំគឺអត់កសាងណែនាំទេ គឺយកមកសម្លាប់នេះអាកន្លែងឈៀងត្រង់នេះ ត្រង់កន្លែងនេះកំពង់ចំលងយកទៅសម្លាប់នៅកោះគរនេះ នេះមិនមុខវត្តឈូងលៀបមួយទៀត!!

ក៏ដាក់ទូកយកទៅសម្លាប់ម៉េង?

ខ្លះបាទដាក់ទូកយកទៅ យកទៅបង្អត់អាហារយើងអីចឹង ហើយដល់ឆ្នាំបែកដំបូងញ៉មទៅដល់ឃើញដើមស្វាយមួយដើមដើមធំណាស់ណោះប៉ុនណោះសុទ្ធតែដែកគោលនៅជាប់ពេញដើមស្វាយហ្នឹងតែថាវាយកយើងទៅដល់ក្តាងនៅនឹងដើមស្វាយអីចឹងបោះជាប់បាតដៃបាតជើងអញ្ចឹងវីស្រូចឆ្លើយទាំងអស់។ក៏អូយ!!!ខ្ញុំឆ្នាំបែកហ្នឹងខ្ញុំទៅឃើញដើមស្វាយហ្នឹងតើ!!!ទៅឃើញទៅឃើញដែកគោលនៅពេញទាំងអស់។

ក៏ហើយដើមស្វាយហ្នឹងនៅដល់ឥឡូវទេ?

ខ្លះអត់ទេដើមស្វាយហ្នឹងដល់តែវីនេះអញ្ចឹង ដើមស្វាយទៅជាងាប់ទៅ ដើមស្វាយហ្នឹង!!ក៏ហ៊ី!!ខ្លះបែកទៅដំបូងច្រូតស្មៅគោទៅច្រូតលើផ្លូវខ្មោចមានដឹងណាអាអន្លង់ខ្មោចហើយអាស្មៅឡើងដើមចង់ប៉ុនៗមេឡើងល្អ។

ក៏វាល្អពេកហេ?

ខ្លះហើយដល់នេះស្រាប់ដល់នេះវាថាស្រូវហ្នឹងច្រូតស្មៅណាល្អៗ ហ៊ីច្រូតកន្លែងណោះ ហ្ន៎ហ្ន៎ច្រូតកន្លែងខ្មោចហ្នឹង ដឹងខ្មោចមិនខ្មោចបើដូចថាផ្លូវខ្មោចគេលប់ដីជិតអស់ហើយយើងអត់ដឹងហា!!ក៏ហ៊ីៗ!!ខ្លះបាទ!!

ក៏អូយ!!សាហាវណាស់ពូណោះ?ខ្លះបាទ!!ក៏អញ្ចឹងកន្លែងកោះខាងណោះហ្នឹងគឺសំរាប់ទុក្ខវីមនុស្សងាប់ម៉េងពូហេ?ខ្លះបាទ!!ក៏ហើយមមានដែលពូសំលេងអីឆ្ងាយមកដល់នេះអីអត់ស្រែកអីអីចឹងហា??

ខ្លះឆ្ងាយណាបើយើងពួកយុវជនពួកហ្នឹងម៉ែឪអីចឹងមិននៅនឹងភូមិផងក៏អត់បាននៅផងទៅនៅបឹងគេហៅថាអាកន្លែងកសិដ្ឋានរោងនៅធ្វើស្រែធ្វើស្រូវណោះ!!ផ្ទះនេះជំនាន់អាតតដូចព្រៃខ្មោចអីចឹងហ្នឹង!!អត់មានមនុស្សនៅផងព្រៃហើយផ្លូវ ផ្លូវថ្នល់យើងមានផ្លូវណាសុទ្ធតែវល្លិរោមជិតទាំងអស់អីចឹងមានមនុស្សណានៅ!!ហើយអីចឹង!!

ក៏អត់មានអ្នកណាវត់គេចទេអីចឹង?

ខ្លះវត់គេចណាបើសិនជាគេសុទ្ធតែកាំភ្លើងហើយចងសេកទាំង២ហើយយើងតែដៃគេណាបាន  
យើងស៊ីមិនឆ្អែតផងធ្វើម៉េចហ្ន៎!!

ក៏មានអ្នកណាគេរើបំរាស់កើតទេ??

ខ្លះវិណាកើតបើវិណាកើតមានស្តីវិណាកើតអាមួយនោះឈ្មោះជុន ជុនហ្នឹងសម័យលន់ ន  
ល់គេក្បាច់តែក្បាច់ដូរនោះដល់ទៅដល់កោះគរហ្នឹងនេះម៉ងអត់ទាន់ចងអត់ទាន់អីទេដល់ទៅ  
ដល់ដឹងវាវីម៉េចទេដល់តែអាហ្នឹងត ចងសេកជាប់ហើយដល់វី វីហើយយកកាំភ្លើងមកផ្ទុង  
ចេះវាទាត់ ទាត់ទៅទាល់តែបាក់កាំភ្លើងជា២។

ក៏ហ៊ីហើយម៉េចទៅអីចឹង?

ខ្លះហើយដល់បាក់កាំភ្លើងជា២វាខឹង ហ៊ីហ្នឹងខ្លាំងហេ ខ្លាំងយកទៅបាញ់ចោលនៅក្នុងរណ្តៅម៉  
ង។

ក៏បាញ់ពួកអ្នកវីហ្នឹងហេ?

ខ្លះបាទ ចុះវាជាប់សេកហើយវាតអីអត់កើតជើង ជើងវីទាត់បាក់កាំភ្លើងដល់វាខឹងវាវាបាញ់សំ  
លាប់ចោល។

ក៏ចំ ពួកមនុស្សអានិតញ៉ុមឃើញទិដ្ឋភាពមើលយើងប៉ះអីឈឺតិចតួចយើងឈឺប៉ុនហ្នឹងហើយចុះទំ  
រាំតែអើយធ្វើទារុណកម្មទំរាំដល់ស្លាប់នេះហិ!!!ខ្លះបាទ!!ក៏ពូជំនាន់ប៉ុល ពតហាំសំលាប់ដោយ  
សាហាវខ្លាំងបំផុតហា ញ៉ុមគិតថាមានតែជនជាតិខ្មែរយើងទេគឺការសម្លាប់គឺថាសាហាវខ្លាំង  
ជាងគេបំផុតនៅលើសង្គ្រាមទាំងអស់នៅលើពិភពលោក។

ក៏ហើយខ្មែរជនជាតិខ្មែរយើងបើគិតទៅមិនមែនជនជាតិបរទេសមកសំលាប់ទេ គឺខ្មែរខ្លួនឯង  
សំលាប់ខ្មែរខ្លួនឯងតែម្តងៗ!!

ក៏ហ្នឹងហើយ!!តាមពិតពួកអត្តចរិករបស់ខ្មែរពិតប្រាកដមិនមែនអីចឹងទេណាស់!!ញ៉ុមអត់ដឹងថា  
ការពង្វក់ខ្មែរក្បាលរបស់គេហ្នឹងយ៉ាងម៉េចទេបានដល់ថ្នាក់ហ្នឹងពូណោះ??

ខ្លះយើងអត់ដឹង អត់ដឹងគេមានគំនិតម៉េច!!!

ក៏ចាំ!!ពូជីងថាមូលហេតុអីបានកើតសង្គ្រាមប៉ុល ពតហ្នឹងទេ?ពូមានដែលដឹងប្រវត្តិអីមួយហ្នឹង ទេ?

ខ្លះយើងវាមិន យើងដំបូងយើងមិនដឹងថាវាមានកើតសង្គ្រាមប៉ុល ពតអីយើងគ្រាន់តែដឹងថា ឆ្នាំមុន៧០(១៩៧០)គេធ្វើរដ្ឋប្រហារទំលាក់សម្តេច ទំលាក់សម្តេច លន់ នល់ ទំលាក់សម្តេច ហើយដល់តែរួចហើយសម្តេចដល់ទំលាក់លោកមិនចូលព្រៃ។ក៏ចាំ!!ខ្លះតស៊ូ ដល់តែពេលអើរ ជំនាន់អើរសម្តេចចូលព្រៃគេមិនមែនហៅប៉ុល ពតណា!!គេហៅខ្មែររំដោះ។ក៏ចាំ!!ខ្លះដល់ខ្មែរ រំដោះដល់ហើយគេរំដោះដល់តែខ្មែររំដោះហ្នឹងវែលន់ នល់បែកហ្នឹងគេថាវែដោយសារវែអោយ សម្តេចឌីជួយសម្តេចឌីទព័សម្តេចឌី ដល់នេះបើសិនណាធ្វើសង្គ្រាមយើងគិតមើលស្មានតែ ឈ្នះលន់ នល់ហេ??លន់ នល់ គ្រាប់ពីអាមេរិកមកគ្រាប់ពីជំនួយមកយន្តហោះទំលាក់ក្នុងយន្ត ហោះមួយថ្ងៃហ្នឹង បើគេថាពួកអាកន្ត្រុយមកមួយរ្វ័ងវាអញ្ជឹងមកម្តង១៥ ២០ឈរចំកាំងបាញ់ ហើយ ហើយបើស្លាប់!!

ក៏ពីលើមកម៉ងហេពូទំលាក់ភិបៗៗម៉ង?

ខ្លះវានៅចំកាំងវានៅនឹងស្លូកពីលើហើយវាបាញ់ទំលាក់មកហើយទំលាក់គ្រាប់មកហើយ១៥ ២០យន្តអីវ៉ាន់ បើគេហៅអាស្លាបកាត់គេនោះវិញម្តង៣ម្តង៥ទៅមកទៅមកទំលាក់គ្រាប់អាធំៗ ហ្នឹងហើយបើសិនណាបើឧទាហរណ៍បើសិនណាកុំចាញ់នយោបាយរឿងអើររឿងសម្តេចហ្នឹង ស្មានលន់ នល់ ស្មានតែចាញ់ហ្នឹងគ្រាប់គេគ្រប់គ្រាន់យើងវិភាគមើល!!ហើយបើខាងខ្មែររំដោះ នេះអើរមានតែគ្រាប់តែមួយចង្កេះមួយចង្កេះហ្នឹងមានអីយើងវិភាគមើលហើយទៅឈ្នះយើង ប្រៀបធៀបមើលហ្នឹង អីចឹងបានថាយើងបានថាទៅចាញ់នយោបាយ ដល់ចាញ់នយោបាយគេ លន់ នល់ ចាញ់នយោបាយខាងណោះវាទៅ វាទៅឈ្នះបានខាងណោះដល់ហើយគេស្មានតែ សម្តេចនៅគ្រប់គ្រងប្រទេស មានដឹងថាមានខ្មែរក្រហមប៉ុល ពតនឹងចូលមកមួយត្រលប់ចូល មកទៀតណា ហ្នឹងអញ្ជឹង!!ក៏អូយ!!ខ្លះវាដល់នេះ មុនដំបូងខ្មែររំដោះទេ ដល់អស់ខ្មែររំដោះវា ចូលប៉ុល ពត អៀង សារីនេះ!!ហើយខៀវ សំផនដែរហើយដល់ខៀវ សំផន វាវាអើរគាត់ដូច បាត់ឈ្មោះទៅលីសួរដូចខ្លាំងជាងគេដូចតែប៉ុល ពតហើយអៀង សារីហ្នឹង!!!ក៏ហ៊ីៗ!!ខ្លះហើយ ដល់នេះក៏បាត់ប៉ុល ពត អៀង សារីហ្នឹង ចេញតាមុកតាមុកថាចេញពីភូមិភាគនារតី អាតាមុក ហ្នឹងចេញមកកាលហ្នឹងប្រជុំនៅទូលក្រសាំងនេះ!!តាមុកហ្នឹងញ៉មឃើញកាលហ្នឹងតាហ្នឹងខ្លាំង មែនអាហ្នឹង!!

ក៏ម៉េចទៅពូ?



ខ្លះខ្លាំងណាស់ កាចណាស់ អាតាហ្នឹងកាលហ្នឹងចេញមកចុះមកអត់មានប្រជុំអីយើងទេ មក  
ឃើញយើងកំពុងសន្និបាតប្រជុំទៅវាថាអើយមិត្តយើងគ្រាន់តែញ៉មសូមតែផ្តាំផ្តើរទេណាស់បើ  
អង្គុយអង្គុយអោយចំកៅអីសមូហភាពណាស់កុំអង្គុយអោយផ្អៀងកុំអង្គុយអោយខុសណាស់  
លូកដៃបាក់ដៃលូកជើងបាក់ជើងកង់ប្រវត្តិសាស្ត្រវិលទៅមុខហើយ។ក៏ចំ!!ខ្លះហ្នឹងអាហ្នឹងតា  
ម៉ុកហ្នឹងថាអញ្ចឹងម៉ង់!!

ក៏តាម៉ុកហ្នឹងខ្មែរយើងតើពូណោះ?

ខ្លះខ្មែរហ្នឹង។

ក៏តែតាម៉ុកគិតថាតាម៉ុកគំនិតអីវ៉ាន់ដូចប៉ុល ពតទេពូ?ញ៉មអត់ដឹងពីគាត់ផង!!

ខ្លះប៉ុល ពតយើងគ្រាន់តែលីសូរតែឈ្មោះតែបើថាអ្នកអនុវត្តន៍អ្នកបញ្ជាអោយធ្វើគឺតាម៉ុកនេះ!!  
ណោះអាហ្នឹងបើតាមញ៉មដឹងហា!!វាអញ្ចឹង!!

ក៏អីចឹងមានតាម៉ុកមកខាងក្រោយនេះទៀត??

ខ្លះអាហ្នឹងដឹងយើងយ៉ាងម៉េចដល់អញ្ចឹងដល់យើងរាល់ថ្ងៃដល់ប៉ុល ពត អៀងសារីមានសូរលី  
សូរអីណា!!ល្បីតែតាម៉ុកវិញហើយឃើញទេ!!ក៏ហ៊ីៗ!!ខ្លះវាអញ្ចឹងហិ!!

ខ្លះផ្លូវប៉ុល ពតពូញ៉មទៅពេលមុនហា!!នៅជិតទល់ដែនថៃនៅឧត្តរមានជ័យហ្នឹង!!ខ្លះបាទ!!ក៏  
ហើយទៅទៅអាកន្លែងស្អីគេ តាតាម៉ុកហ្នឹងដែរ!!ខ្លះបាទ!!ក៏គេកន្លែងគេធ្វើទំព័រហ្នឹងពូ!!

ខ្លះបាទ!!តាម៉ុកគេថានៅលង្វែកហ៊ីផ្ទះ??

ក៏ហ្នឹងហើយអន្លង់វែងឧត្តរមានជ័យហ្នឹងពូ!!ខ្លះបាទ!!ក៏ទៅឃើញអញ្ចឹងឃើញនេះផ្ទះអា  
មនុស្សអើវដែលបង្កអោយមានសង្គ្រាម តាមពិតពូញ៉មគិតថាសង្គ្រាមនៅប្រទេសខ្មែរយើងហា  
មានអាថ៌កំបាំងច្រើនដែលពួកជនជាតិយើងអត់ដឹងសោះ មានដែលអ្នកធំៗអីវ៉ាន់លើទេបាន  
គាត់ដឹង!!

ខ្លះយើងគិតទៅថាអញ្ចែកខ្មែរយើងវាមានអាថ៌កំបាំងច្រើនហើយបើសង្គ្រាមខ្លាំងដល់យើងស  
ង្គ្រាមខ្លាំងទៅវាយើងទៅយើងបានតែឈ្មោះគ្នាកាប់ចាក់គ្នា តែដល់ ដល់រឿងបាត់ទឹកដីអា  
យើងយើងអ្នកឈ្មោះគ្នាអាគេអ្នកត្របាក់យើងវាវិភាគអញ្ចែក។

ក៏គិតមើលមើលស្រូវអត់អោយប្រជាជនឯងហូបទេសម្លាប់រង្គៀល ដឹកទៅប្រទេសគេ!!ខ  
ះបាទ!!ក៏សាហាវណាស់ពូហ្នើយ!!ពូចុះពេលជំនាន់លន់ នល់ ពូមានឃើញគ្រាប់ដែលគេទំ  
លាក់មកដឹងៗអីចឹងម៉ងហេ?

ខ្លះឃើញញុំមរត់ចូលត្រង់សេ បើសិនណាវាទំលាក់ចំក៏ដាប់ដែរ គ្រាប់វាទំលាក់ចូលក្នុងដីជំរៅ  
ណាណា!!៥ ៦ម៉ែត្រអញ្ចឹងជំរៅដែលនៅហៅ!!

ក៏ទោះយើងនៅអោយតែធ្លាក់ចូលក្នុងត្រង់សេក៏ត្រូវតែស្លាប់ដែរពូមែនទេ??

ខ្លះមិន!!បាទ!!

ក៏តែនិយាយទៅ ចូលទៅក្នុងហ្នឹងកុំតែអោយវាឃើញថាមនុស្សទៅពូណោះ??គេថា!

ខ្លះវា !!ក៏ម៉េចដែរពូ?ខ្លះវាបើសិនណាវាទំលាក់ហើយបើគោលដៅវាទំលាក់គ្រាប់បែកកាល  
ពេលជំនាន់លន់ នល់ បើវាទំលាក់តាមក្នុងភូមិវិញប្រជាជនគ្មានសល់ទេ!!ក៏ហ៊ីៗ!!ខ្លះតែដូចថា  
វាមកបាញ់ទំលាក់ក្នុងព្រៃក្នុងបឹងអីទៅណាស់ វាចេះតែទំលាក់គ្រាប់បែកអីចឹងទៅ។

ក៏តាមពិតសុទ្ធតែដឹងអីដែរហ្នឹងមែនពូមែនទេ?ខ្លះបាទ!!ក៏អត់ចង់អោយប្រជាជនស្លាប់ទេ  
ប៉ុន្តែញុំមពូគេថាដើម្បីសម្លាប់ទ័ពប៉ុល ពតហ្នឹងមែនទេពូ?

ខ្លះហើយយើងថាសម្លាប់ទ័ពប៉ុល ពតទ័ពវាថាអាទ័ពវាទំលាក់ក្នុងបឹង ថាទ័ពនៅក្នុងព្រៃ ដល់ទំ  
លាក់ក្នុងព្រៃដល់អាទ័ពវានៅក្នុងព្រៃវាក្នុងជាមួយប្រជាជនហិ!!ហើយបើសិនជាណាទំលាក់  
ក្នុងភូមិវាមិនដាប់ប្រជាជន។

ក៏អញ្ចឹងក៏អត់ទៅ?

ខ្លះបាទហើយឧទាហរណ៍ថាបើសិនណាយើងអ្នកដឹកនាំរាល់ថ្ងៃក៏ដោយយើងថាអញ្ចេកបើ  
យើងដឹកនាំបើអត់ប្រជាជនយើងដឹកនាំកើតហេ!!យើងវិភាគថាអញ្ចេក។

ក៏ដឹងអោយអ្នកណាគេគោរពអ្នកណាគេ?

ខ្លះបាទ!!!!បើអញ្ចេក យើងធ្វើថ្នាក់ដឹកនាំទាល់តែមានប្រជាជន តែបើអត់ប្រជាជនដឹកនាំម៉េច  
យើងគិតមើល!!អាហ្នឹងអញ្ចឹង!!

ក៏ហ្នឹង!! ចាំ នយោបាយហាល្អិតគេចកលច្រើនណាស់ពូមែនទេ?? ខ្លះបាទ!! ក៏រារាំងអីដែលកំ  
បាំងច្រើនណាស់!! អីចឹងពូបងលោកពូដែលបើកឡានពេទ្យហ្នឹងគាត់ស្លាប់នៅក្នុងជំនាន់ប៉ុល  
ពតហ្នឹងហេ?

ខ្លះអត់ទេ!! គាត់ស្លាប់មក មក គាត់ជិះកាលគាត់មកលេងញ៉ុមនេះកាលគាត់ជិះកង់គាត់នៅផ្ទះ  
គាត់នៅនេះ ជិះកង់មកនេះទៅផ្ទះ ទៅផ្ទះវិញគាត់ឆ្លងទៅម៉ូតូគេគារបោកគាត់ទៅគ្រោះថ្នាក់តែ  
អត់ទាន់ស្លាប់ដល់បានប៉ុន្មាន បានប៉ុន្មាន ១ឆ្នាំ២ឆ្នាំទៀតបានគាត់ស្លាប់។

ក៏ចុះបងប្អូនលោកពូទាំង៨នាក់ហ្នឹងអ្នកណាគេខ្លះស្លាប់នៅក្នុងជំនាន់ប៉ុល ពត?

ខ្លះស្លាប់នៅក្នុងជំនាន់ប៉ុល ពត ស្លាប់នៅក្នុងជំនាន់ប៉ុល ពតស្លាប់តែមួយទេជំនាន់ប៉ុល ពតតែ  
បងញ៉ុមធ្វើពេទ្យហ្នឹងបងទី២ហ្នឹងមួយទេ!!

ក៏ចាំ!! គេយកទៅសម្លាប់ចោលឬក៏គាត់ស្លាប់ដោយខ្លួនឯងពូ?

ខ្លះគេយកទៅសម្លាប់ទៅនេះកោះគរហ្នឹង!!

ក៏ចាំ ពូមានដឹងថាគេយកគាត់ទៅសម្លាប់រឺក៏គាត់ដឹងខ្លួនមុនអីអត់ពូដឹងទេ?

ខ្លះហ្នឹង!! គាត់អញ្ជើញម៉េចបានថាគាត់ពិបាកគាត់ធ្វើពេទ្យហើយគាត់បែកពីយើងនល់ នល់មក  
៧៥(១៩៧៥)មកគាត់មានថ្នាំពេទ្យគាត់មានស៊ីរ៉ាំងចាក់ថ្នាំអីទាំងអស់មកណាស់!!

ក៏គេដឹង។

ខ្លះគេថាថាគាត់ថាហ្នឹងកុំនេះអីចឹងថា ប្រយ័ត្នគេដឹងរឺយើ!! ហើយដល់ហ្នឹងកាលគាត់បែក៧៥  
(១៩៧៥)មកភ្លាមគាត់យកមកនៅមានថ្នាំពេទ្យមានអីហើយឪពុកញ៉ុមក៏អត់ទាន់ស្លាប់ដែរកាល  
៧៥(១៩៧៥)ហ្នឹងហា!! ក៏ហ្នឹង!!! ខ្លះហើយបងញ៉ុមហ្នឹងគាត់មានថ្នាំចាក់គាត់ថ្នាំព្យាបាទគាត់ដល់  
អស់ថ្នាំថ្ងៃហ្នឹងអត់ថ្នាំចាក់អោយគាត់គាត់ក៏ស្លាប់ថ្ងៃហ្នឹងដែរ!! ក៏ចាំ!! ខ្លះកាលហ្នឹងគាត់រស់  
ដោយសារថ្នាំដល់នេះ រួចទៅអាអ្នកដែលនៅក្នុងស្រុកដែលស្គាល់អោយតែឃើញគាត់សុទ្ធតែ  
លោកគ្រូពេទ្យ លោកគ្រូពេទ្យគ្រប់គ្នា អាហ្នឹងដូចបង្ហើបកកាយអោយគេដឹងអញ្ចឹង!!

ក៏អូយហ្នឹងហើយ!!

ខ្លះហើយមានអារម្ភកស្គាល់ក្នុងស្រុកហ្នឹងមានអ្នករាយការណ៍ថាអានេះធ្វើនេះអានេះធ្វើនោះអញ្ចឹង ដល់នេះរាយការណ៍ហើយដល់យើងយើងទៅសំលាប់ហើយដល់ចុងក្រោយសូរនៅអាណាទៀត ថាអស់ហើយ ដល់អស់ហើយអារម្ភករាយការណ៍ហ្នឹងក៏គេយកទៅសម្លាប់ដែរហ្នឹង!!កះហ្នឹ!!ខ្លះអាហ្នឹងអោយវាដឹងថាអាហ្នឹងអស់នៅអស់ហើយខ្លួនឯងដែរហ្នឹង!!

កះហ្នឹងហើយ ចំនេះជិះករឯងដែរហ្នឹងពូហេ??

ខ្លះបាទ!!បាទ!!

កះតែពេលខ្លះ ដឹងថាគេយកទៅសម្លាប់ចោលដែរហេ??ខ្លះបាទ!!កះប្រាប់ពេលរាយការណ៍ហ្នឹងគាត់ដឹងដែរតើហី??

ខ្លះគាត់មិនមែនថាមិនដឹង តែគ្រាន់តែដឹង តែមិនដឹងថាគេចទៅណារួច វាមិនរួចកាលហ្នឹង!!

កះរត់អត់កើតម៉ឺងពូហេ?

ខ្លះហ៊ីសម័យហ្នឹងគេថាគុកអត់ជញ្ជាំង អ្នកត្រូវឯងដឹងស្រាប់ហើយគុកអត់ជញ្ជាំងទៅតាមណា??

កះអាមួយ !!ពិបាកនិយាយណាស់ពូណេះ?ទៅណាគឺមានទ័ពប៉ុល ពតហ្នឹងនៅហ្នឹងម៉ឺងពូហេ?

ខ្លះវានៅគ្រប់កន្លែងហ្នឹងហើយ យើងមិនចេញ គ្រាន់តែថា ថាអញ្ជើញថាឧទាហរណ៍យើងនៅឧទាហរណ៍ថាខ្ញុំនៅភូមិកោះគរអញ្ចឹង ហើយនឹងភូមិព្រៃកម្រិតនៅជាប់គ្នាអញ្ចឹងហី!!តែឆ្លងភូមិនេះចូលក្នុងភូមិនោះក៏ឆ្លងអត់បានដែរ!!ភូមិណានៅភូមិនៅ ឆ្លងអត់បានទេ ឆ្លងកាត់អត់បានទេ

កះរត់ទៅនៅព្រៃអីអត់បានម៉ឺងពូហេ??

ខ្លះព្រៃណាបើនៅក្នុងព្រៃវាកាប់វាលគាស់រំលើងធ្វើស្រែធ្វើស្រូវយើងទៅនៅហ្នឹងព្រៃឯណា!!

កះហ្នឹ!!វេទនាណាស់ !ខ្លះបាទ!!កះរត់ទៅស្រុកគេក៏មិនកើតទៀតហេ?

ខ្លះចេញណា ចេញទៅណារួច។

កះវាស្គាល់មុខអ្នកនៅក្នុងភូមិហ្នឹងហើយអស់ហើយពូហេ?

ខ្លះអើវាស្គាល់ បើគិតទៅអាអ្នកអាអ្នកវាដឹកនាំក្នុងភូមិគិតសុទ្ធតែប្រជាជនក្នុងភូមិតើយកធ្វើ  
មេកងយកធ្វើអីណាទព័យកធ្វើអីវាមានកាំភ្លើងមានអីឆ្លបអីហ្នឹងសុទ្ធតែអាអ្នកក្នុងភូមិយើង  
ហើយវាមិនស្គាល់យើង។

ក៏ហ្នឹង!!សម្លាប់តាមពិតអ្នកក្នុងភូមិយើងហ្នឹងសម្លាប់តែគ្នាយើងហ្នឹងមែនទេ?

ខ្លះបាទ!!មិនមែនប៉ុល ពតណាមកសម្លាប់ អត់ទេ។

ក៏តែគ្នាឯងហ្នឹង?

ខ្លះបាទ!!!

ក៏អូយឆ្គួតសុទ្ធម៉េចទេពូ មនុស្សជំនាន់ហ្នឹងញ៉មអត់យល់សោះ អ្នកនៅតែស្លុតស្លុតអ្នកដែល  
អាក្រក់អាក្រក់!!ខ្លះបាទ!!ក៏ពូអ្នកដែលធ្វើអាពាហ៍ហ្នឹងមានអ្នកដែលស្លុតៗពីដំបូងហើយបាន  
ទៅអញ្ជឹងអត់?

ខ្លះពីដំបូងមានស្លុតដែរហ្នឹង តែដល់មើលទៅស្លុតហ្នឹងដូចជាខ្ញុំស្រលាញ់អាអ្នកស្លុត២ ៣នាក់  
ដល់គេថាអាស្លុតហ្នឹងមើលទៅអត់មានបាត់មនុស្សបង់មនុស្សអីចឹងដកអាហ្នឹងចេញទៅដាក់  
អាអ្នកកាចមកវិញអាហ្នឹងអញ្ជឹងតើ!!ក៏អូយ!!ខ្លះអាអ្នកស្លុតដូចថាវាអត់មានរឹកចំរើនរបស់វា  
ហ្នឹងហ្នឹង!!

ក៏រឹកចំរើនគឺសម្លាប់មនុស្សហ្នឹងម៉ែងហេ?ខ្លះបាទ!!ក៏អានេះអាក្រក់ណាស់ !!ខ្លះបាទ!!ក៏ពូ  
ម៉េចដែរបានផុតពីជំនាន់អាពាហ៍ម៉េចដែរមួយៗបងប្អូនអីវាន់ទាំងអស់គ្នាហ្នឹង?

ខ្លះវាផុតអាពីប៉ុល ពតហ្នឹងមក អើវាផុតពេលប៉ុល ពតហ្នឹងមកវាអារម្មណ៍វាសប្បាយវាដូចជា  
ចង់និយាយថាម្នាក់ៗនិយាយថាឆ្អឹងដែកស្បែកស្ពាន់ ឆ្អឹងមាសអស់ហើយ ជីវិតមាសគ្រប់គ្នា  
ទៅហ្នឹងហ្នឹង!!

ក៏ហ្នឹងហើយ!!ខ្លះបាទ!!ក៏ឆ្អឹងដែកស្បែកស្ពាន់ហ្នឹងមែនពូការងារសាហាវ ហូបមិនបានទៀត!!  
ខ្លះបាទ!!ក៏ហ្នឹងយកទៅសម្លាប់ចោលទៀតបើហូបលូចហូបអីវាន់ហើយគេអញ្ជឹងហិ  
ឧទាហរណ៍បើគេផ្ទះយើងនៅអញ្ជឹងក្រោយផ្ទះយើងហ្នឹងមានដើមចេកមានខ្មោរ មានលុត  
មានស្វាយអីចឹងហូបក៏អត់បានដែរ ហ៊ានតែយើងហូបរបស់របរយើងដាំសោះហូបមួយពីរអី

ហ្នឹងវាថាយើងហូបក្បត់សមូហភាព គេរាយប្រាប់មិត្តបងគេយកយើងទៅហើយអញ្ចឹងហ្នឹងហ្នឹង!! ក  
ះហ្នឹង!! ខ្លះអារបស់របស់យើងសោះ វាដូចថាក្បត់សមូហភាពវា!!

ក៏អ្វីទាំងអស់គឺត្រូវតែរួម?

ខ្លះបាទ!!

ក៏ហេបងនេះ!! អីចឹងពូពេលបែកជំនាន់ប៉ុល ពតមកលោកពូធ្វើទាហានមែនទេលោកពូ?

ខ្លះញ៉មធ្វើទាហាន ។

ក៏គេចាប់ឬមួយក៏អី?

ខ្លះអើរកាលហ្នឹងគេបើយើង គេមិនចាប់ក៏ដូចចាប់ដែរគេ យើងនៅផ្ទះអត់បាន!! ក៏ហ្នឹង!! ខ្លះត្រូវ  
តែធ្វើទាហានអីចឹងហើយ ដល់អញ្ចឹងញ៉មទៅចូលរត់ទៅធ្វើទាហាននៅអើរ នៅស្រុកតាខ្មៅ  
នេះ ញ៉មអត់ចូលនៅយើងនេះទេ ញ៉មទៅចូលនៅតាខ្មៅហ្នឹង!!

ក៏ម៉េចអីចឹងវិញពូ?

ខ្លះញ៉មអត់ចូលនៅនេះញ៉មអត់ចូល ញ៉មទៅចូលនៅតាខ្មៅ ចូលបានតែ១០ថ្ងៃ ចូលបាន១០  
ថ្ងៃអើរតលូរនេះហ្នឹងនៅធ្វើមេឃុំរាល់ថ្ងៃអើរ យ៉ាវ ឡេងនៅធ្វើកំពង់សំណាញ់រាល់ថ្ងៃហ្នឹង!!

ក៏ញ៉មស្គាល់គាត់តើ!! កូនគាត់តើ!!

ខ្លះយ៉ាវ ឡេង យ៉ាវ ឡេងហ្នឹងមេញ៉មតើ!! ដំបូងហ្នឹងហា ហើយដល់នេះចូលបាន១០ថ្ងៃគេ  
បញ្ជូនញ៉មទៅកៀនស្វាយ ទៅកន្លែងរឹករឹននៅកៀនស្វាយ !! ក៏ហ្នឹង!! ខ្លះដល់ចូលទៅ  
កៀនស្វាយបានដេកបានតែមួយយប់ទេ គេបើខោអាវទាហានអោយ គេបញ្ជូនញ៉មទៅប៉ែលិន  
ម៉ង់!! ញ៉មគ្រាន់តែឈរជើងប្រហែលនៅប៉ែលិន៣ឆ្នាំ។

ក៏ចាញ់ទេពូ?

ខ្លះទៅតំបន់ហ្នឹងញ៉មដំបូងញ៉មចាញ់ជិត៣ខែថាអត់រស់ទេខ្ញុំសន្លប់ សន្លប់មួយអាទិត្យហ្នឹង!!  
សន្លប់អត់ដឹងខ្លួន។ ក៏ហ្នឹង!! ខ្លះវាគ្រុនចាញ់ គ្រុនចាញ់ខ្លាំងពេក។

ក៏ចាំអួយសាហាវណាស់ពូ!!

ខ្លះគ្រាន់តែដល់ពេលដឹងខ្លួនឡើងជើងដៃហ្នឹងចងជាប់គ្រែបន្តោកសារ៉ូម អើរសារ៉ូមម្ខាង អើរ  
ម្ខាង៤ជ្រោកម្ខាង៤ជ្រោក។

ក៏សាហាវម៉្លេះ?

ខ្លះបាទគិតមើលបន្តោកមួយអាទិត្យ!!

ក៏អីចឹងពូតពីអាកន្លែងធ្វើទាហានហ្នឹងមកទៀត ពូម៉េចបានរួចមកផ្ទះវិញឈប់ធ្វើទាហាន  
ហ្នឹងទៀត?

ខ្លះញ៉ុមកាលហ្នឹងញ៉ុមមកពីទាហានវិញញ៉ុមទៅចូលឆ្នាំ៨៧(១៩៨៧)ហេញ៉ុមធ្វើទាហាន!!  
ហើយដល់នេះញ៉ុមមកវិញមកឆ្លងឆ្នាំ៨៩(១៩៨៩)ដល់នេះទាហានបាក់ទំព័រចំណុះបាក់ទំព័រ  
ទាំងអស់ ប៉ែលិនសាលាក្រៅអីហ្នឹង!!បាក់គ្រប់កន្លែងទាំងអស់ ដល់បាក់ ដល់នេះក៏នាំគ្នាមក  
ជ្រួលមកដល់ មកដល់បាត់ដំបង បាត់ដំបងកាលហ្នឹងមកដល់ញ៉ុមចូលយកគេម្នាក់ត្រូវរូស  
យកមកដេកពេទ្យបាត់ដំបងហ្នឹង!!ក៏ហ៊ីៗ!!ខ្លះដល់នេះរួចទៅបាក់ទំព័រទាំងអស់ រួចខ្ញុំយក  
ទាហានហ្នឹងមកដេកពេទ្យហ្នឹងអើរអាហ្នឹងកាលហ្នឹងប្រធានគ ប្រធានគ ហើយបើប្រៀបធៀប  
មកឥឡូវនេះចូលសក្តិ សក្តិ២កន្លះសក្តិ៣ហើយណាស់!!ក៏ចាំ!!ខ្លះហើយខ្ញុំកាលហ្នឹងខ្ញុំក៏  
ប្រធានគដែរ។ដល់បានសម័យដល់បានមកដល់មានអាមិត្តភក្តិញ៉ុមមកមកក្រោយថាណែហ្នឹង  
ឯកុំទៅវិញហ្នឹង!!ហើយចី?ញ៉ុមបំរុងទៅវិញហើយ!!ចី?គេថាអោយតែឃើញឈ្មោះហ្នឹងមុខហ្នឹង  
ឯគេចាប់ហ្នឹងបាញ់ចោលហើយ!!ក៏ហ៊ី!!ខ្លះថាញ៉ុមហ្នឹងនាំទំព័រត៍ តែតាមការពិតទំព័រពាន់  
រាប់ម៉ឺននាក់បាក់ទំព័រមកទាំងអស់ទប់ជាមួយខ្មែរក្រហមអត់បានហ្នឹងហើយដល់នេះថា ថាញ៉ុមនាំ  
ទំព័រត៍ ហើយអោយតែឃើញមុខញ៉ុមចាប់ញ៉ុមបាញ់ចោល។

ក៏ហើយធ្វើម៉េចដល់អញ្ចឹងទៅពូ?

ខ្លះដល់ញ៉ុមថាហ្នឹងដល់ថាចាប់បាញ់ចោល ដល់នេះហ៊ីតស៊ូយកមកអោយម៉ែអាណាទេ អញ  
មិនមែនតស៊ូអោយម៉ែអញណាម៉ែឪអញងាប់អស់ហើយ ហើយអីចឹងអញមិនទៅអោយហ្នឹង  
បាញ់អញចោលទេនឹកឃើញអីចឹងញ៉ុមរត់មកផ្ទះម៉ែ!!រត់មកផ្ទះហ្នឹងក៏អត់មកចូលផ្ទះហ្នឹងដែរ  
មកមានអាមិត្តភក្តិញ៉ុមមួយវានៅកំពង់ចាម វាទាហានថ្មីចាប់ទៅ វាអត់ស្គាល់ផ្លូវទៅអីណាអោ  
យវាជូន វាអោយខ្ញុំជូនទៅកំពង់ចាមទៀត ដល់ទៅដល់ញ៉ុមឡើងជិះកប៉ាល់អាមុខវាំងនេះ អា  
កំពង់ចាមកាលហ្នឹងជិះកប៉ាល់មិនមែនឡានដូចឥឡូវទេ ជិះកប៉ាល់ទៅ២យប់ ២ថ្ងៃបានទៅ  
ដល់កំពង់ចាម!!ក៏ហ៊ីៗ!!ខ្លះដល់ទៅដល់គេណោះមានបងធំមានអីគេយាត់នៅហ្នឹងអីហ្នឹងបាន

ជូនកូនគេឌីគេម៉ែគេបានជូនកូនគេទៅយាត់នៅហ្នឹង នៅកំពង់ចាម៣ឆ្នាំអត់មកស្រុកទៀត  
ដល់នេះ ដល់នៅកំពង់ចាម៣ឆ្នាំគិតថាមិនរកស៊ីអីទេហាំមិនដឹងរកស៊ីអី ដល់នេះស្រាប់គេ គេ  
ដូចថាគេរើសទាហានទៀតហាំហើយយើងអាចន្ទូលថ្មីយើងទៅនៅអញ្ចឹងនៅអត់ស្រួលនៅក្នុង  
ស្រុកក្នុងទេសគេហាំ!!កះហ៊ី!!ខះដល់អញ្ចឹងស្ម័គ្រចិត្តចូលធ្វើទាហានខេត្តកំពង់ចាមទៀតចូល  
ធ្វើទាហានហ្នឹងចូលធ្វើទាហានស្រុកក្រចេះ!!កះចាំ!!ខះហើយដល់នេះបើគិតទៅមេ ដល់ចូល  
ស្វាយចេកស្រុក គេថាល្បីណាស់ស្រុកស្វាយចេកយើងនៅទៅបន្ទាយមានជ័យហ្នឹង!!កះហ៊ីៗ!!  
ខះដល់ទៅនៅអើរនៅសង្កាមនៅហ្នឹងដល់រួចទៅដល់យកទៅស្វាយចេក ម៉ៅ ភារុណ  
ចៅហ្វាយខេត្តកណ្តាលយើងរាល់ថ្ងៃនេះហាំ!!កះហ៊ីៗ!!ខះកាលហ្នឹងគាត់បញ្ជារការយោធាអើរ  
ខេត្តកំពង់ចាមតើ!! មេមេទព័ញ្ជុមហ្នឹងហាំ!!កះចាំ!!ខះម៉ៅ ភារុណហ្នឹងហើយដល់ឥឡូវគេ  
ចៅហ្វាយខេត្ត!!កះហ៊ីៗ!!ខះហើយដល់នេះទៅក៏ទៅទៀតស្ម័គ្រចិត្តទៅទៀតដល់ទៅស្រុក  
ក្រចេះឆ្នាំអស់រលីង អាមេមួយពាក់សក្តិ២រត់មកផ្ទះ ដល់គេថា ហ៊ីមកផ្ទះតែមួយភ្លេតទេ ដល់  
មកផ្ទះមកបាត់លែងទៅដល់នេះជិត១០០នៅស្រុកក្រចេះ នៅសល់តែ៦នាក់ទេ។

កះម៉េចបានទាហានរល់តែបាក់ទ័ពហ្នឹងលោកពូរ៉ាវ៉ៃអត់ឈ្នះម៉ែងហេ?

ខះវាអត់ឈ្នះហើយណាមួយគ្រាប់ខ្មែរក្រហមបាញ់ខ្លាំងចូលខ្លាំងណាស់!!កះចាំ!!ខះគ្រាប់ខ្លាំង  
តិចថាយើងហ៊ានបាញ់ដាក់ទៅគេ៤ ៥គ្រាប់ ចាំមើលថ្ងៃហ្នឹងវាសល្ងាចហ្នឹងគ្រាប់ផ្លោងវាមក  
ហើយវាសល្ងាចនៅតែក្នុងត្រង់សេទៅណាអត់រួចទេ!!!ដល់នេះក៏នៅសល់៦នាក់ នៅបានតស៊ូ  
៦នាក់ហ្នឹងបានមកមក!!

កះពូនៅក្នុងចំណោម៦នាក់ហ្នឹងដែរហេ?

ខះនៅក្នុងចំណោម៦នាក់ដល់មកវិញមកដល់មកគេដប់លៀងមកដប់លៀងនៅអាខេត្តកំពង់  
ចាមហ្នឹង យើងទព័ដែលនៅសល់ហ្នឹងហាំ??ញ្ញុមបានបណ្តុំសរសើរហាំ!!!បានបណ្តុំសរសើរ  
នៅស្រុកក្រចេះបានបណ្តុំសរសើរតែខ្ញុំទេបានបណ្តុំសរសើរ!!កះហ៊ីៗ!!ខះហើយដល់នេះគេ  
អោយខ្ញុំថា ដល់គេរាប់អានស្រុកក្រចេះគេថាអាហ្នឹងគិតទៅស្រុកក្រចេះហ្នឹង ឈ្មោះអីទេ  
ញ្ញុមភ្លេចបាត់ហើយ ហើយចៅហ្វាយស្រុកក្រចេះហាំ!!អើរហៅញ្ញុមអាពូកម៉ាក់អាពូកម៉ាក់  
ហ្នឹងទៅកុំទៅវិញហ្នឹងចូលធ្វើការនៅស្រុកហ្នឹងហើយអញអោយហ្នឹងកាន់ទព័បញ្ជារការ  
ស្រុកក្រចេះ ញ្ញុមថាអញអត់ទេ អញដើរលេងអត់ទាន់អស់ចិត្តអត់ទាន់អស់សប្បាយ ហ៊ីបើថ្ងៃ  
ណាហ្នឹងចង់មកធ្វើហ្នឹងចូលកន្លែងអញ គេប្រាប់ញ្ញុមអញ្ចឹងហាំ!! តែញ្ញុមអត់ទៅញ្ញុមខ្ជិល  
ដល់រួចទៅខ្ញុំចេញពីហ្នឹងទៅនៅអើរនៅមានម៉ែធម៌បងធម៌នៅមានចាមមានអីនៅហ្នឹងដល់នេះ



ទៅទៅស្ទឹងត្រែងហា!! វាបបួលទៅស្ទឹងត្រែងទៅនឹងគេទៀត ថាចាមវាទៅចងឈើក្បួនឈើ ទំលាក់អាក្បួនឈើយកមកធ្វើផ្ទះយើងហ្នឹង រួចឈើទាំងមូលទាំងធំៗហ្នឹង ពីខេត្តស្ទឹងត្រែងមកហ្នឹងជាប់របងទំលាក់មកហ្នឹង ចាមថាទៅស៊ីឈ្នួលចង ចងឈើហុបហ្នឹងបានលុយថ្លៃណាស់!! មួយដើមនាំគ្នារមាលឈើហ្នឹងទំលាក់ទៅទឹកហើយមុជយកពីក្នុងទឹកមកចងដាក់ក្បួននោះក្នុងមួយដើមហ្នឹងកាលហ្នឹងលុយនៅថ្លៃចាយមួយកាក់ពីរកាក់មួយរៀលពីររៀលមួយដើម១៥០០!! កះចំ!ខះដល់មួយដើម១៥០០ទៅជាមួយចាមទៀត ទៅជាមួយចាមមុនដំបូងអត់ដឹងអីមុជទឹកជាមួយចាមជាមួយអីដល់យូរៗមានអាមេអាមេរក្ខដ្ឋានមេខ្មែរយើងហ្នឹងពីភ្នំពេញយើងទៅលែងអោយខ្ញុំលែងដឹងអញ្ចឹងលែងអោយខ្ញុំមុជទឹកជាមួយចាមអោយក្តោបក្តាប់ពួកចាមនៅហ្នឹង នៅត្រែកត្រអាលហ្នឹងដល់៣ ៤ ឆ្នាំខ្ញុំគ្រាន់តែដើរស្រុកគេហ្នឹងដល់៣ ៤ឆ្នាំ ដល់នេះបាត់ញ៉ម នឹកឃើញអញពុះអាណាបបួស្សី ពុះរនាបបួស្សី រនាបបួស្សីដល់ពេលដល់រនាបបួស្សីត្រង់ៗស្អាតៗណាស់ ពុះអោយឡើងត្រង់ផ្លឹងដូចបន្ទាត់អញ្ចឹង បានប្រហែលជា១០០បន្ទះអញយកមកផ្ទះអញយកមកផ្ទះអញ នឹកក្នុងចិត្តហើយថាអញធ្វើផ្ទះ ធ្វើផ្ទះគំរោងទេណាស់តែខ្លួនមួយដឹងអីទេគំរោងថាធ្វើផ្ទះដល់នេះគិត មកដល់មកមុខរាំងភ្នំពេញនេះអត់មានលុយចាយហេបួស្សីអញលក់ចោលហើយហា ឬស្សីពុះរនាបឡើងស្អាតចែសលក់ចោលម៉ងទៅណាស់ !!កះហ៊ីៗ!!ខះលក់ចោល មកដល់ហ្នឹងហើយមេគេហៅទៅផ្ទះគេ ទៅផ្ទះគេនៅអាកន្លែងសន្ទុះមុក កន្លែងជិះនៅសាលារៀនសន្ទុះមុក ដល់ទៅ អញដូចនឹកផ្ទះអញចង់មកលេងផ្ទះហិ!!នឹកឃើញអញ្ចឹងហា!!កះហ៊ីៗ!!ខះហើយមកមិនដឹងបងប្អូននៅឯណាណីទេ ចុះយើងដើរយូរហើយគិតទៅទៅប៉ែលិន៣ហើយទៅកំពង់ចាម ហើយទៅក្រូច!!ទៅស្ទឹងត្រែងឡើង៣ ៤ឆ្នាំទៀតឡើង ៧ ៨ឆ្នាំហើយណាស់!!

កះចាំ!!អញ្ចឹងអត់មានផ្តល់ដំណឹងអោយអ្នកផ្ទះទេអញ្ចឹង??

ខះអត់មានអោយដឹងម៉ង ។

កះគេគិតថាស្លាប់បាត់ហើយមែនទេពូហិ?

ខះអើរបងប្អូនគេថាស្លាប់មែនហ្នឹង ហើយដល់នេះ អត់មានអោយដឹងម៉ង ដល់នេះញ៉មនឹកឃើញផ្ទះអញចង់ទៅលេងផ្ទះណាស់ប្រាប់មេនៅភ្នំពេញថាហ៊ីគិតទៅលេងផ្ទះបន្តិច ទៅក៏ទៅទៅទៅ ទៅដល់នេះមក មកដល់នេះមានអាអ្នកស្រុកមួយគេរត់ម៉ូតូខុបគេស្គាល់ញ៉ម ចុះបែកពីវានៅតូចៗហើយដល់គេគេមករត់ម៉ូតូខុបគេមានប្រពន្ធមានកូនគេ ដល់គេហាបង!! គេចាំមុខញ៉មហា!! បងបងឯងទៅផ្ទះអត់?អញទៅតើ!!ហើយឆ្លើយជាមួយគេឆ្លើយព្រៀវទេ អត់ដឹងថា

អាណាគេទេហាំ!!កះហ៊ីៗ!!ខះហ្លែងនៅឯណា?ហោបងឯងទៅញ៉ុមជូនដល់ផ្ទះ អើរទៅដល់ផ្ទះ បងរបស់បងបងឯងម៉ែង ហ្លែងកូនអាណាគេហាំ??ចុះយើងដើរយូរហើយយើងភ្លាចសួរគេ កូន ណា គេប្រាប់គេម៉ែឪវាឈ្មោះនេះហើយប្រពន្ធវា ញ៉ុមកូននេះៗអីទៅប្រាប់បានជូន ជូនមក ដល់ផ្ទះហើយក្លាយញ៉ុមនេះ!មកដល់វាទូចមួយ វាទូចមួយអត់ស្គាល់ម៉ែគេធ្វើស្រូវ ធ្វើស្រូវធ្វើ អង្ករ គេរត់ទៅតាម ម៉ែម៉ែថាបងប្អូនម៉ែឯងមកហ្ន៎!!មកមកតាមមកប្អូន !!ហើយមកញ៉ុមមាន ស្គាល់ក្លាយឯណា កាលញ៉ុមទៅវាទូចមួយហ្នឹង ញ៉ុមភ្លេច មកវាប្រហែលអាយុ៧ ៨ឆ្នាំហ្នឹងហាំ!! កះហ៊ី!!ខះស្រាប់ថាដល់នេះបងប្អូនម៉ែឯងមកហ្ន៎!!មកមកហើយ អាណាគេបងប្អូនអញ ថាត្រូវ បងប្អូនម៉ែឯងថាអញ្ចឹង ហើយដល់មកមក គេឃើញញ៉ុម អូហ្លែងអញថាដាច់បាត់ហើយថាគេ អាបខ្ញុំយំអាបអីគ្រប់គ្នា!!កះហ៊ី!!ខះដល់មកបានប៉ុន្មានយប់ញ៉ុមថាញ៉ុមអត់នៅទេញ៉ុមទៅវិញ ទៅវិញហាំ!!កះហ៊ីៗ!!ខះដល់ញ៉ុមទៅវិញទៀត។

កះទៅកំពង់ចាមវិញទៀត?

ខះអើរទៅ ទៅកំពង់ចាម ហាមិនមែនទៅកំពង់ចាមទេហាញ៉ុមទៅស្ទឹងត្រែង ញ៉ុមទៅស្ទឹង ត្រែងទៅញ៉ុមទៅកាន់កាប់ដេប៉ូឈើនៅស្ទឹងត្រែងទៀត!!កះចាំ!!ខះដល់ទៅទៀតទៅបានមួយ ឆ្នាំបានថាមក សារក្រោមមកលេងមកលេងឪពុកធំហាម្តាយធំញ៉ុមឥឡូវគាត់ទៅអាមេរិក ហើយម្តាយធំគាត់ឥឡូវគាត់ស្លាប់ហើយនៅតែឪពុកធំទេ!!ឪពុកធំព្រះជន្មគាត់ចូល១០០ហើយ ឥឡូវហ្នឹងហ្ន៎!!

កះចំហើយតែអត់ទាន់ស្លាប់?ខះនៅ!កះចំ!!

ខះស្លាប់យាយមុន យាយទីម៨០ជាង ហើយដល់នេះក៏គាត់ថាដឹងគាត់និយាយបញ្ចុះបញ្ចូល ម៉េចទេ!!!និយាយមិនអោយទៅវិញម៉ែងហាំ!!កះហ៊ីៗ!!ខះអញ្ចេះមួយអញ្ចេះពីរហ្លែងកុំទៅវិញ ហ្លែងនៅហ្នឹងហើយ ហ្លែងតែទៅវិញយកខ្មោចចោលអើរឆ្អឹងចោលស្រុកគេហើយគាត់ចេះតែ ថាទៅណាស់!!!ហើយដល់ថាអញ្ចឹង ដល់នេះញ៉ុមថាអត់ទេនៅហើយបងហ្លែងហិបងហ្លែនៅ បារាំងផ្ញើរលុយទុកអោយហ្លែងហិ!!

កះបោកទេពូហី?

ខះអត់បោកទេមែនទែន។

កះមែនទែន!!

ខ្លះគាត់ធ្វើទុកអោយ៥ជីកន្លះ!!កះហ្ន៎!!ខ្លះទុកអោយមែនអញ្ចេះមួយអញ្ចេះពីរដល់ថាទុកអោយ  
ហ្ន៎នៅធ្វើរកស៊ីរកអីនៅហ្ន៎ហើយ។កះចាំ!!ខ្លះដល់នេះបើបងធំបងគេបង្អស់ដឹងឯងមាន  
លុយបបូលឯងទិញម៉ាស៊ីនបូមទឹកអោយឯងនៅ។

កះអត់បានទៅទៅ?

ខ្លះអត់បានទៅ ឮគេថាធ្វើនៅនេះរកលុយបានខ្លាំងអីអញ្ចឹងក៏ទិញម៉ាស៊ីនទឹកលុយរបស់យើង  
ទាំងអស់ ដល់ទិញទៅម្តាយធំញ៉មឪពុកធំញ៉មហើយនឹងយាយខ្ញុំញ៉មខាងប្រពន្ធហ្ន៎មនេះ គាត់  
មិត្តភក្តិគាត់គាត់ទាក់ទងគ្នាគាត់ម៉េចគាត់ចូលទំនាក់ទំនងចូលស្តីគាត់នេះ!!ហើយហ្ន៎ត្រូវតែ  
យកហាំ!!ញ៉មថាញ៉មអត់យកទេហើយហ្ន៎ដែលឃើញគេនៅ?ញ៉មថាអត់ទេ ញ៉មធ្លាប់តែ  
ឃើញគេនៅពីក្មេងនៅពីទូចហាំ!!នៅប៉ុនអាទូចញ៉មនេះអើរគាត់ទៅទូលកញ្ជើរបាយយកទៅ  
ស្ទូងស្រូវឃើញ ឃើញដល់ធំញ៉មដែលឃើញអី ឃើញតែទៅរៀននៅសាលាសិក្សាញ៉ម!!កះ  
ហ៊ីៗ!!ខ្លះដឹងតែគាត់ទៅអញ្ចឹងតែមិនដែលថាដែលតែឃើញគាត់ ឃើញគាត់គាត់មិនដែលស្តី  
ដែលនិយាយ មិនដែលហ៊ាននិយាយរកគាត់ទេ ដល់នឹកឃើញអត់មានថាស្រលាញ់គាត់ទេ  
កាល់ញ៉ម!!កះចាំ!!ខ្លះហើយដល់នេះចាស់ៗញ៉មគាត់ចេះតែទំនាក់ទំនងនឹងគ្នាគាត់ទៅ ហើយ  
យាយណោះហើយនឹងម្តាយធំញ៉មឪពុកធំញ៉មញ៉មគាត់ចេះតែដន្តងលិចដន្តងកើតគាត់ចេះ  
តែដន្តងទំនាក់ទំនងគាត់ ហើយគាត់ថាហ៊ីបើនេះដន្តងញ៉មអោយចាប់អោយខ្ញុំធ្វើកូនប្រសារ  
កូនអីអញ្ចឹងទៅណាស់!!កះចា!!ខ្លះដល់នេះបញ្ចុះបញ្ចូលញ៉មអោយញ៉មយក ញ៉មថាអត់យក  
ទេក្នុងស្រុកភូមិ ញ៉មថាអត់យកទេ!!ហ្ន៎ត្រូវតែយក តែមិនយក ហ្ន៎យកឆ្អឹងចោលស្រុកគេ  
ហើយ។

កះហើយពេលញ៉មព្យួរការពេលញ៉មអាយុប៉ុន្មានវិញពេលញ៉ម?

ខ្លះអង្កាល់ញ៉មការជាមួយគាត់ញ៉មការអាយុ៣៣ហើយ។

កះអូយ ពូដើរពេកនោះ!!

ខ្លះដើរពេក!!

កះតែពេលញ៉ម តែពេលដើរញ៉មអត់មានប្រពន្ធអត់មានអីណាហ៊ី?

ខ្លះអត់ទេ!!មានគេចង់លើកកូនក្រមុំអោយដែរតែញ៉មអត់យក ញ៉មនឹកឃើញថាអញ្ចេកកាល  
ញ៉ម ជំនាន់ញ៉មនៅធ្វើទាហានយើងនឹកឃើញថាហ៊ីញ៉មនិយាយដូចថាអ្នកខ្លះ គេនឹក

ឃើញអញ្ចឹងគេចេះយកបានហើយណាស់ ដូចជាមានម៉ែធម៌កូនក្រមុំស្អាតៗលក់គុយទារលក់  
កាហ្វេអីចឹងទៅណាស់!!ចេះតែលើកកូនអោយញ៉មដែរ តែញ៉មថាញ៉មអត់យកទេ តែបើស្រុក  
បាត់ដំបងបងសក្តិយើងទាហានគេចូលចិត្តលើកកូនអោយណាស់!! តែញ៉មញ៉មអត់យកញ៉ម  
នឹកឃើញថាខ្ញុំធ្វើទាហានបើខ្ញុំយកទៅលោរគ្នាមានកូន ហើយយើងធ្វើទាហានលោរឡើង  
សមរម្យទៅដាច់ទៅគ្នាមេម៉ាយ ហើយដាច់ទៅអ្នកណាចិញ្ចឹមកូនយើងនឹកឃើញវែងឆ្ងាយអ  
ញ្ចឹងបានញ៉មអត់យកញ៉មនិយាយតាមការពិតអីចឹងតាមត្រង់ម៉ង់!!

ក៏ចាំ!!អីចឹងដល់ពេលចូលស្តីដណ្តឹងពូយល់ព្រមការជាមួយទៅ?

ខ្លះអើព្រមការតែដល់នេះ ញ៉មក៏ថាគាត់ថាហ្នឹងត្រូវតែយកអញ្ចឹងព្រោះគាត់នេះចូលអញ្ចឹង  
ហើយញ៉មថាដល់គាត់និយាយអីចិហាអីងធ្វើម៉េចស្រួលធ្វើទៅ!!អើបើហ្នឹងថាធ្វើម៉េចស្រួល  
ធ្វើទៅអីចឹងស្រេចតែអញ អីចឹងហ្នឹងចាំតែរៀបចំខ្លួនទៅ!!

ក៏ចាំអោយជំនួនគេពេលហ្នឹងប៉ុន្មានដែរពូពេលហ្នឹង?

ខ្លះកាលពេលហ្នឹងដែរលុយកាក់ជូនកាលហ្នឹងគឺលុយរបស់ខ្ញុំទេ!!ក៏ហ៊ី!!ខ្លះគ្រាន់តែបងប្អូន  
ម៉ែឪម្តាយធំឪពុកធំគាត់គ្រាន់តែមានគំនិតទេណាស់!!លុយកាក់លើខ្ញុំគាត់ទារកាលហ្នឹងថ្លៃផ្ទះ  
គាត់ទារ២ដី។ក៏ចាំ!!ខ្លះ២ដីហើយដល់នេះដល់នេះសុំតវ៉ាថា១ដីកន្លះ ១ដីកន្លះហើយនៅខាង  
ញ៉មការទាំងអស់ ការទាំងអស់។

ក៏ហ្នឹងហើយពូមីងប្រាប់ដែរ!!

ខ្លះបាទ!!ហើយដល់ណោះពូសូរមួយដីកន្លះក៏មួយដីកន្លះទៅ គាត់ក៏ព្រមយកមួយដីកន្លះហ្នឹង  
ការនៅខាងញ៉មទាំងអស់ហ្នឹង!!ហើយដល់នេះ កាលហ្នឹងមួយដីកន្លះកាលហ្នឹងក៏វាមិនច្រើន  
ដែរ!!ក៏ហ៊ី!!ខ្លះមួយដីតែ៥០០០០លុយខ្មែរហ្នឹង មួយដីកន្លះមានទៅប៉ុន្មាន។

ក៏ហ្នឹងអីចឹង១៥០០០០ហ្នឹងមួយដីកន្លះ!!

ខ្លះបានអីបាន១៥០០០០!!

ក៏ហ៊ី!!

ខ្លះមិនបានដល់១០០០០០ផងហ្នឹង។

ក៖ ៧៥០០០ ។

ខ៖ អើវបានតែ ៧៥០០០ ហ្នឹង បាទ!! ក៏ចាំ!! ខ្លះបានតែប៉ុណ្ណឹងហ្នឹងគ្មានបានស្អី!!

ក៖ ហើយពូម៉េចបានឈប់ធ្វើទាហានមក? អត់មានទៅ ការហើយអត់មានទៅធ្វើទាហានវិញទេ ហី?

ខ៖ ទៅណា ដូចខ្ញុំនិយាយខាងដើមមិញអញ្ចឹងឃើញមុខញ៉មចាប់បាញ់ចោលហ្នឹង!! ក៏ហ្ន៎!! ខ្លះ អីចឹងញ៉មទៅទៅអោយគេបាញ់ចោលហ្នឹងធ្វើអីបើតស៊ូយូរណាស់ហើយហ្នឹង!! ក៏ហ៊ីៗ!! ខ្លះ ហើយបានដល់កាលហ្នឹងបានញ៉មរត់ដល់ឆ្ងាយដល់ណោះ អ្នកគ្រូឯងដឹងម៉េចទេដែលមេបញ្ជា រការញ៉មអាមួយនៅដែលស្អីទៅហួសពីព្រែកហូរទៅបន្តិចទៅនេះ!!

ក៖ ព្រែកកំពឹស!!

ខ៖ បាទបាទនៅម្តុំហ្នឹងមេបញ្ជារការនៅហ្នឹងមួយ ហ្នឹងឈ្មោះវា ឈ្មោះអាភាមិនដឹងស្អីភាទេនៅ ហ្នឹងមួយហើយមកនៅណោះ កៀនស្វាយបញ្ជារការយោធានៅ ប្រធាននយោបាយយោធា ឈ្មោះអ៊ូ យ៉ាត។ ក៏ចាំ!! ខ្លះឈ្មោះអ៊ូយ៉ាត!! ហើយខេត្តតាកែវ ពេជ្រ សុខន មេបញ្ជារការ អញ ទៅណាទេ មេនៅនេះជិតៗអីចឹងគេចទៅកំពង់ចាម ស្ទឹងត្រែងនោះម៉ងទៅ!!

ក៖ ខ្លាចគេស្គាល់មុខពូណោះ?

ខ៖ បាទខ្លាចគេស្គាល់មុខ ។

ក៖ តែទៅកំពង់ចាមពូថាពូកម៉ាក់ថាបើនេះពូព្រមត្រលប់ទៅវិញដើម្បីមានគាត់អញ្ចឹងទៅដើម្បី អោយគាត់អោយជួយមានការងារអីធ្វើហ្ន៎??

ខ៖ តែញ៉មនឹកឃើញថា ដូចញ៉មដើរវាឆ្កែតហើយញ៉មខ្លួនម៉ងទៅ!!

ក៖ ឈប់ម៉ងទៅ?

ខ៖ បាទ!!

ក៖ ចាំហ្នឹងហើយ អីចឹងពូបន្ទាប់ពីរៀបការជាមួយអ្នកម៉ងមកតើលោកពូមានកូនប្រុសស្រីប៉ុន្មាន នាក់ដែរ?

ខ្លះតែការមក ឥឡូវកាត់ត្រូវសៗកុំវែងពេកអីចឹង កូនប្រុសស្រីវាមាន៤នាក់ មាន៤នាក់ ស្រី២ ប្រុស២។

ក៏ចាំល្អទៀត!!!ខ្លះបាទ!!ក៏ឈ្មោះអីគេដែរពូតាំងពីបងគេរហូតដល់ពៅគេហា?

ខ្លះត្រកូលគេដាក់ត្រកូលមុំញទាំងអស់។ក៏ចាំ!!ខ្លះមុំញ ផល្លា មុំញ សេង ថៃ មុំញ សុរិយា ម៉ែ រតនា។

ក៏ចាំឈ្មោះពីរោះៗទៀតអីចឹង!!ខ្លះបាទ!!ក៏អីចឹងពូអោយគាត់បានទៅរៀនទាំងអស់គ្នាមែន ពូ?

ខ្លះបាទ បានរៀនទាំងអស់ បងបើកុំវាយនោះកុំអីវាបានថ្នាក់ខ្ពង់ខ្ពស់ដែរ។

ក៏ចាំលោកពូគិតថាការសិក្សាមានតំលៃម៉េចដែរសំរាប់ជីវិតបានជាពូអោយគាត់បានទៅ សិក្សាគ្រប់ៗគ្នា?

ខ្លះញ៉មនឹកឃើញថាអញ្ចេះការសិក្សាបានញ៉មអោយវាសំរាក សំខាន់នោះដោយសារថាយើង ម៉ែខ្ញុំយើងអត់មានអីអោយទ្រព្យសម្បត្តិអីចែកអោយវាទេគឺមានតែចំនេះវិជ្ជាការសិក្សាហ្នឹង ហើយដែលចែកអោយវា ដែលសំពាយទ្រព្យសម្បត្តិរបស់វាគឺចោរមិនអាចប្លន់បានទេ ការ សិក្សាញ៉មចង់ថាអញ្ចឹង។ក៏ចាំ!!ខ្លះបើយើងមានចំនេះចេះដឹងខ្ពង់ខ្ពស់អញ្ចឹងបាននិយាយថា យ៉ាងហោចណាស់យើងធ្វើគ្រូបង្រៀនក៏ខ្លាំងដែរ គ្រាន់តែគ្រូបង្រៀនឥឡូវគ្រូបង្រៀនតែមួយ ពេលទេ ប្រាក់ខែគ្រូក្នុងមួយខែ១០០០០០០ ហើយបើបង្រៀនព្រឹកល្ងាចមួយខែ២០០០០០០ គ្រូបង្រៀនគ្រូ អញ្ចឹងបានថាយើងចំនេះវិជ្ជាត្រឹមធ្វើគ្រូបង្រៀនក៏យើងអាចចិញ្ចឹមជីវិតយើងបាន ដែរ។ក៏ហ៊ីៗ!!ខ្លះញ៉មនឹកឃើញអញ្ចឹងៗ អញ្ចឹងបានថាបណ្តុះបណ្តាលអោយកូនខំប្រឹងរៀន ហ្នឹងគឺជាជាសំពាយទ្រព្យសម្បត្តិរបស់យើងហើយ។

ក៏ហ្នឹងហើយ ល្អមែនទែនពូ!!ខ្លះបាទ!!ក៏ពូមានចង់និយាយអីបន្ថែមទៀតអំពីជីវិត អត់មានចាំ អីដែលបំភ្លេចមិនបាននៅក្នុងជីវិតអីអត់?

ខ្លះអើអាជឿជីវិតបំភ្លេចមិនបាន មិនបាច់និយាយទេ បើនិយាយវាប៉ះពាល់ច្រើនញ៉មមិនបាច់ និយាយទេ!!

ក៏ម៉េចទៅ និយាយមកពូនិយាយមកអត់អីទេ!!

ខ្លះមិនបាច់និយាយទេ។ ចង់និយាយពីជីវិតប៉ះពាល់មិនចង់និយាយទេ រឿងថាអាជ្ញាធរប្រទេស  
ជាតិបាត់ទឹកបាត់ដីហ្នឹង បានបានញ្ញមមិនចង់និយាយ ខ្លួននិយាយ។ ក៏ហ្នឹង!! ខ្លះញ្ញមនៅស្តាយ  
អាហ្នឹងបានថាខ្ញុំរៀនខ្ញុំដឹងប្រវត្តិអើសាស្ត្រដីខ្មែរដល់ត្រឹមណាត្រឹមណា! ក៏ចាំ!! ខ្លះតែខ្ញុំអត់  
អាចនិយាយទេ!! អាហ្នឹងប៉ះពាល់ដល់គេ ។

ក៏ចាំអីចឹងអត់អីទេពូមួយហ្នឹងប្រហែលជាក្មេងៗខាងក្រៅគាត់អាចស្រាវជ្រាវបានដឹងថា  
ដោយសារនិយាយទៅប្រវត្តិប្រទេសខ្មែរមួយៗភាគច្រើនគេដឹងច្រើនប៉ុន្តែពេលខ្លះអត់ដឹងស៊ីជម្រៅ  
ទេដល់អ្នកដែលខាងហ្នឹងម៉ងអីវ៉ាន់។

ខ្លះបើជំនាន់ខ្ញុំរៀនអាខាងអីចឹងត្រូវគេបង្រៀនទាំងអស់។

ក៏ដល់អស់ម៉ងពូហេ?

ខ្លះបាទដល់អស់ម៉ង។

ក៏ឥឡូវពូនិយាយពីនេះវិញម្តងនិយាយពីគ្រូបង្រៀនមកមិនមែនជានេះរបស់ពូដែលអ្វីដែល  
គ្រូបង្រៀន តើគាត់បង្រៀនថាម៉េចដែរ?

ខ្លះគាត់រៀនគាត់បង្រៀនថាអក្សរសាស្ត្រខ្មែរ ពង្សប្រវត្តិសាស្ត្រខ្មែរដីខ្មែរទឹកដីខ្មែរមានផ្ទៃក្រឡា  
ប៉ុន្មានអីចឹងប្រាប់ដឹងទាំងអស់តើ!! ក៏ហ្នឹង!! ខ្លះដីខ្មែរប្រវត្តិសាស្ត្រយើងពង្សប្រវត្តិសាស្ត្រទីមួយ  
ដំបូងបំផុតមានដល់ផ្ទៃក្រឡាមានដល់១៩១ពាន់គីឡូម៉ែត្រក្រឡា។

ក៏វាលាតទៅដល់ចិនមែនទេពូ?

ខ្លះវាគេហៅឥណ្ឌូចិន ឥណ្ឌូចិន ចុះពីចិនមកគឺខ្មែរតែម្តង។

ក៏ហ្នឹងហើយ។

ខ្លះបាទ ហើយដល់មកដល់មកដល់អើមួយដំនាក់កាលមួយទៀតប្រវត្តិសាស្ត្រខ្មែរនៅនៅ  
សល់តែ១៣១ ០៣៥ក្រឡាម៉ែត្រការេ។

ក៏ហ្នឹងហើយ ០៣៥គីឡូម៉ែត្រការេ។

ខ្លះហើយដល់មកដល់ឥឡូវនេះនៅពូសូរត្រឹមតែ១០០ពាន់ទេ។

ក៏ហាមអីចឹងចុះទៀតហើយអីចឹង?

ខ្លះបាទនៅសល់តែ១០០ពាន់ទេគេជួយថ្ងៃមុនដែរទីមានតែ១០០ពាន់ទេ!!ក៏ចំ!!ខ្លះគេថា គេថាដីខ្មែរបាត់ណាស់ ដីខ្មែរមាន១០០ពាន់គឺវាស់ដែនទីគេត្រឹមត្រូវគេថាអីចឹង ដល់យើងអីចឹងបានថាយើងមិនអាចនិយាយបាន។

ក៏ពូអើយពូក៏ម៉្លេះ!!!សាហាវណាស់!!

ខ្លះអីចឹងបានថាអាជ្ញាធរឃ្នឹងបានថាញ៉មនិយាយ និយាយអត់កើតញ៉មអត់និយាយ។

ក៏តាមពិតភាគច្រើនប្រជាជនមួយៗណាស់គេដឹងទាំងអស់ឃ្នឹងតែគ្រាន់តែថាអ្នកណាគេវើរ!!

ខ្លះអ្នកឃ្នឹងបាត់ខ្លួន។

ក៏ឃ្នឹងហើយ អើយយ៉ាប់ម៉ង់ពូ!!

ខ្លះបាទបាទ!!

ក៏អីចឹងពូឥឡូវសំរាប់ឥលូវជីវិតរបស់ពូរាល់ថ្ងៃពូប្រកបរបរអីចិត្តិមជីវិតកូនចៅប្រពន្ធអីវ៉ាន់ដែរ?

ខ្លះឥឡូវនេះបើគិតទៅខ្ញុំអត់មានអាចធ្វើអីគេកើតព្រោះថាដូចថាយើងវាចាស់ជ្រុលវាមិនអាចរកអីបានដូចជាដាំដីនាយអាយកំប៉ុកំប៉ុងអីចឹងយកមកហូបអាងសង្ឃឹមប្រពន្ធហើយនឹងកូនធ្វើការរោងចក្រឃ្នឹងទៅកម្មករស៊ីឈ្នួលគេអាដាំដីឃ្នឹងបើដាំអញ្ចឹងទៅបើដាំបើសិនណាមានពេលទំនេរអត់ដាំដី មានគេជួលធ្វើអីមានវែកដីត្រូវផ្លាក់ដីអីក៏ធ្វើអត់មានថារាវែកហើយថាហ្ន៎ថាឥឡូវត្រូវធ្វើអីត្រូវត្រួសស្មៅធ្វើអីមិនបាច់ថាស្អីទេ ធ្វើអោយអស់ម៉ង់ គេជួលវែកអាចមន៍ដីបង្កន់អោយចាក់ដំនាំគេវែកទៀត។

ក៏ហ៊ីៗ!!ពូអត់ប្រកាន់។

ខ្លះអោយតែថាស្របច្បាប់កុំអោយតែយើងទៅប្លន់គេធ្វើអញ្ចឹង។



ក៏ចាំល្អណាស់អីចឹង។អីចឹងពូមួយនេះគឺជាសំនួរចុងក្រោយដោយសារញ៉មចាប់អារម្មណ៍នូវអ្វីដែលពូបានប្រាប់ពីជីវិតដូចវាបានក្បោះក្បាយច្រើនណាស់ពូ!!បើសិនជាចង់និយាយអីទៀតក៏បានដែរ អត់ទេពូហេ??

ខ្លះហេមិននិយាយអីទៀតទេព្រោះថានិយាយទៅដូចជាពេលវានិយាយទៅដូចជាខាងដើមញ៉មប្រាប់ដូចម៉េចហ្នឹងអីចឹង និយាយហ្នឹងអីចឹងវាប៉ះពាល់គេវាអត់និយាយទេអាហ្នឹង។

ក៏ចាំ អីចឹងពូសំនួរមួយចុងក្រោយតើពូមានពាក្យពេចន៍អីចង់ផ្តែផ្តាំទៅកាន់កូនចៅជំនាន់ក្រោយដែរអីចឹងហ្នឹង??

ខ្លះសំនួរចុងក្រោយផ្តែផ្តាំទៅកាន់កូនចៅជំនាន់ក្រោយថាគ្រាន់ថាអាជឿដូចដែរខ្ញុំនិយាយអាជឿអើប៉ះពាល់គេញ៉មអត់និយាយទេញ៉មគ្រាន់តែផ្តាំថាកូនចៅជំនាន់ក្រោយអោយវាខំប្រឹងរៀនសូត្រ ចំនេះវិជ្ជាជាទ្រព្យសម្បត្តិរបស់យើងមិនអាចអ្នកណាមកប្លន់បានទេចំនេះវិជ្ជាជាសំពាយបុណ្យនិងសម្បត្តិរបស់យើងមិនអាចអ្នកណាប្លន់យកបានទេ!ក៏ហ៊ីៗ!!ខ្លះអាហ្នឹងញ៉មគ្រាន់តែផ្តាំផ្ញើប៉ុណ្ណឹងតែគ្រាន់តែរឿងអីទៀតញ៉មអត់និយាយទេ!!ក៏ចាំ!!ខ្លះបាទ!!

ក៏ចុះសំរាប់អីដែលពូចង់អោយគាត់ជៀសផុត?ជៀសផុតពីអីគេដែរ?

ខ្លះជៀសផុតរាល់តែថ្ងៃគឺគិតទៅគឺអោយវាជៀសផុតពីគ្រឿងញៀន គ្រឿងញៀនហើយនឹងអើរមិត្តភក្តិបិនភ្លើនដែលដើរផ្លូវអាក្រក់ហ្នឹងមិនអោយដើរតាមទេ!!ក៏ហ៊ីៗ!!ខ្លះបាទ!!

ក៏ហ្នឹងហើយអោយគេចផុតពីទាំងអស់ហ្នឹង!!

ខ្លះបាទនឹងដើរតាមព្រះហើយនឹងអោយព្រះហ្នឹងជួយតំរង់ផ្លូវពួកវាផង។ក៏ចាំ!!ខ្លះហើយកូនញ៉មញ៉មនិយាយថាម៉េចទេតាមតែការពិតត្រង់ដែលដំបូងដែលញ៉មទៅថៃ ២ ៣ឆ្នាំ មកវិញកូនញ៉មចង់ចង់អត់ស្រួល ចង់របៀបចង់តាមគេតាមអីអត់ស្តាប់មកទំរាំតែញ៉មពត់តំរង់វាបានវិញ៖ ញ៉មថាចប់!!

ក៏សេង ថៃហេ?

ខ្លះបាទ តែអាសេងថៃ ទាំងតូចទាំងធំទាំងអស់មកដល់ពត់ដំរង់ទំរាំតែបានញ៉មថាដំបូងញ៉មថាចប់បាត់ហើយ។

កះហ្វូពូ ពូទៅធ្វើការនៅថៃ៣ឆ្នាំមែនទេ?

ខះបាទ!!៣ឆ្នាំ។

កះពូធ្វើការនៅថៃពូធ្វើការអីគេវិញ?

ខះញ៉ុមទៅខាងសំណង់។

កះម៉េចដែរពូពិបាកទេ?

ខះហោធម្មតាយើងធ្វើខ្ញុំគេវាមិនដែរស្រួលទេ ។

កះហើយគេអោយប្រាក់ខែម៉េចដែរពូនៅថៃ វាខុសពីខ្មែរម៉េចដែរ?

ខះបើគិតជាមួយខ្មែរខុសមេឃហើយនឹងដីហ្ន៎និយាយទៅ!!

កះម៉េចវិញទៅពូ?

ខះគ្រាន់ថាយើងដូចថាយើងធ្វើការនៅខ្មែរបើគិតជាថ្ងៃមួយថ្ងៃគេថា៣០០០០ គេថា៣០០០០ ថាថ្លៃ៤០០០០គេថាថ្លៃហើយបើនៅថៃវិញក្នុងមួយថ្ងៃធ្វើការ១១០បាត។

កះហើយប៉ុន្មានទៅ?

ខះមួយថ្ងៃ១១០បាតបើគិតទៅបើគិតទៅជាលុយខ្មែរយើងក៏វា៣០០០០ជាងដែរ។កះចាំ!!ខះ ៣០០០០ជាងតែវាមានលុយថៃមម៉ោង លុយថៃមម៉ោង បើគិតទៅបើគិតទាំងថៃមម៉ោងផងក្នុង មួយថ្ងៃទាំងថៃមម៉ោងហ្នឹងចូលបើគិតជាលុយខ្មែរមួយថ្ងៃហ្នឹង១០០០០០លុយខ្មែរ។

កះហ្វូ!!ខះបាទ!!កះចំទៅថៃមម៉ោងបានសាហាវជាង

ខះថៃមម៉ោងគិតទៅអ្នកគ្រូគិតអញ្ចេក មួយម៉ោង៥៨បាតអាហ្នឹងបើម៉ាក្នុងម៉ាថ្ងៃលុយថៃមួយ ថ្ងៃ១០០ ១២០ហា ៣២០អាហ្នឹងបានថៃមម៉ោងក្នុងមួយម៉ោង៥៨បាតហើយក្នុងហ្នឹងក្នុងយប់ ហ្នឹងយើងថៃមជូនកាល៥ម៉ោង៦ម៉ោងអីអ្នកគ្រូឯងយកមើលមើល។

កះហ្ន៎ហ្នឹងហើយថីអីចឹងបានបានច្រើនពូ!!ណេះ!!ខះបាទ!!កះពិបាកទេពូ?

ខ្លះការងារបើគិតទៅឈ្មោះជាសំនង់មែនតែវាអត់សូវពិបាកទេបានថាការងារក្រុមហ៊ុន ការងារ  
ក្រុមហ៊ុនដូចជាអ្នកគ្រូអីចឹង ដូចជាអ្នកគ្រូស្រីអញ្ចឹងក៏ដោយទៅធ្វើអញ្ចឹងក៏ដោយជាមួយប្រុស  
អីចឹងក៏ដោយគឺថាអត់មានអាណាប្រាក់ខែលើអាណាឡើយ គឺប៉ុន គ្នាទាំងអស់ស្រីក៏អញ្ចឹងដែ  
រ។

ក៏ហ៊ីប្រទេសគេរៀបចំបានល្អណាស់ពូ!!

ខ្លះគ្រាន់តែថាស្រីគ្រាន់តែថាយកអាអំបោសមកបោសអាក់តិចអាស៊ីម៉ង់ គ្រាន់តែស៊ីម៉ង់បោស  
ហ្នឹងហើយការមួយម៉ោងកន្លះម៉ោងអង្គុយទៅបាត់ទៅណាស់ក៏៣២០ដូចគ្នាដែរហើយបើថា  
ប្រុសថែមម៉ោងស្រីក៏ថែមម៉ោងដូចតែគ្នាហ្នឹង!!

ក៏ស្មើគ្នាទាំងអស់ហ្នឹងម៉ង់??

ខ្លះបាទ!!ស្មើគ្នាហើយជូនកាលគេអ្នកទៅ២នាក់ប្តីប្រពន្ធហាក់ក្នុងមួយខែ មួយខែគេបានជិត  
៤០០០០បាតហើយហ្នឹង!!ក្នុងមួយខែ!!ក៏ហ៊ីៗ!!ខ្លះហើយក្នុងមួយខែគេផ្ញើរមកម្តង១០០០០០  
បាតអីអីចឹងទៅ។

ក៏ម៉េចទៅពូ១០០០០០ស្មើប៉ុន្មានលុយខ្មែរយើងហើយ?

ខ្លះ១០០០០០បាតបើគិតជាដុល្លារវិញ១០០០០០ស្មើ២៥០០ដុល្លារ។

ក៏ហ្វូចច្រើនអញ្ចឹង!!

ខ្លះបាទអាហ្នឹងយើងគិត២នាក់ប្តីប្រពន្ធទេអាហ្នឹងអ្នកគ្រូហ្នឹង!!

ក៏ចាំ!!អាហ្នឹងច្រើនតើពូ!!អីចឹងពូមូលហេតុអីបានលែងទៅធ្វើការនៅថែហ្នឹង?

ខ្លះវាអញ្ជើញខ្ញុំកាលញ៉មទៅហ្នឹងដោយសារញ៉មដំពាក់គេច្រើន!!ក៏ហ៊ីៗ!!ខ្លះដំពាក់គេក៏ច្រើន  
ហើយកូនក៏ឈឺហើយដល់ពេលហើយដីផ្ទះហ្នឹងរកតែរហូតទេអ្នកគ្រូញ៉មប្រាប់តាមត្រង់ហ្នឹង!! ក  
៏ហ៊ី!!!ខ្លះដំពាក់គេដល់ថ្នាក់គេមកទារព្រឹកល្ងាចដល់គេមកទារប្រពន្ធហ្នឹងមេរៀនប្រពន្ធ  
ដល់រកលុយអត់ទាន់អើរតែចាំស្នែក (ពាក្យសំដីមិនល្អ)ម្តងថ្ងៃនេះម្តងថ្ងៃណោះប្រពន្ធប្រពន្ធ  
ញ៉មហា ដល់ញ៉មឈឺចាប់ញ៉មទៅហើយដល់តែញ៉មរួចដំពាក់គេហ្នឹងបានចិត្តញ៉មលែងចង់

ហើយណាមួយគេអោយញ្ញុំមថែមបន្តៗឆ្នាំទៀតដែរញ្ញុំមអត់បានថាញ្ញុំមអត់ណាមួយយើង  
អាយុវាហួស ហើយគេយកត្រឹម៤៥ចុះហើយយើង៥០ជាងហើយ។

កះហឺ!!តែពូនៅកំលាំងពេញ?

ខះកំលាំងញ្ញុំមនៅពេញហើយគ្រាន់ធ្វើការសំនង់ដូចអត់យ៉ាប់ដូចញ្ញុំមនិយាយហើយដូចវា  
ការងារក្រុមហ៊ុនហើយស៊ីម៉ង់អីលាយហ្នឹងអើវដូចថាចាក់បេតុងអីហ្នឹងឡានគេលាយចាក់មក  
បាញ់ចាក់ទាំងអស់។

កះស្រួលហេពូ?

ខះចាំការចាំវា ចាំខាត់អោយស្មើទៅតែប៉ុណ្ណឹង។

កះមិនមែនដូចយើងនៅណោះណាពូណោះ?

ខះហើយសំភារៈដែលលើកឡើងញ្ញុំមធ្វើហ្នឹង៧៧ជាន់ឡើងលើហ្នំ!!

កះចំ!!

ខះ៧៧ជាន់លើកំពស់គិតពីដីវិញ៣៥០កំពស់ពីដីទៅ។

កះអីយ៉ា!!

ខះបាទឡើងពីសុទ្ធតែជណ្តើរយន្តជណ្តើរអូតូម៉ូទិច។កះចាំ!!ខះហើយអីវាន់យកឡើងទៅលើ  
តែត្រឹមតែ១០គីឡូ១៥គីឡូឡើងអត់មានយកកំលាំងយើងទេគឺគេស្លូចយកអោយទៅដល់លើ  
ម៉ង់!!

កះហ្នឹងហើយ។ខះបាទ!!កះនិយាយទៅគេស្រលាញ់កំលាំងពលកម្មពូណាស់!!ខះបាទ!!កះមិន  
មែនដូចយើងនៅណោះប្រើអស់សាច់។

ខះបាទហើយធ្វើការអោយតែជើងផុតពីដីអោយតែផុតពីកន្លះម៉ែត្រអោយយើងពាក់ខ្សែក្រវ៉ាត់  
ការពារខ្លាចគ្រោះថ្នាក់។

កះចាំពិបាកដល់គេហាពូណាស់ !!ខះបាទ!!កះដោយសារគ្រោះថ្នាក់ទៅ។

ខ្លះហើយបើសិនណាយើងគ្រោះថ្នាក់ទៅបាត់បង់ជីវិត គេវាពិបាកដែរ គេបង់អោយយើង  
២០០០០០បាតហាំ!!ក្លះហ៊ីៗ!!ខ្លះយើងបាត់បង់ជីវិត!!ក្លះហ៊ីៗ!!ខ្លះដល់ពេលអីចឹងគេត្រូវការពារ  
ជីវិតអីទាំងអស់ៗក្លះចាំ!!ខ្លះហើយក្រុមហ៊ុនទៅធ្វើថែតែក្រុមហ៊ុនដែលកសាងនៅថែហ្នឹង  
បារាំងហ្នឹងពួកបារាំងហ្នឹងកសាង។

ក្លះចាំហ្នឹងហើយ។ចាំអីចឹងអរគុណច្រើនពូសំរាប់ការសំភាសន៍ដ៏ក្សោះក្សាយ!!ខ្លះបាទ!!ក្លះនៅ  
ក្នុងថ្ងៃនេះ!!ខ្លះបាទ!!ក្លះគឺល្អមែនទែនញ៉ុមរីករាយមែនទែនម៉ង!!

ខ្លះញ៉ុមជីវប្រវត្តិញ៉ុមបើនិយាយទៅអ្នកគ្រូបើថាសិនណាតែងជាកំណាព្យឬមួយក៏តែងជារឿង  
អីមួយ៣ខែទៀតក៏និយាយអត់អស់ដែរមែនតើ!!

ក្លះហ្នឹងហើយ អូយពូមែនតើ!!ដល់ពេលនិយាយគ្នាធម្មតាទេដល់ពេលចាប់ផ្តើមយករឿងទាំង  
អស់ហ្នឹងមកគិតបានឆ្លងកាត់ថាជីវិតថាសាហាវមែន!!ខ្លះបាទ!!ក្លះអូយ!!

ខ្លះមុនហ្ន៎កាលញ៉ុមទៅដំបូងញ៉ុមទៅដំបូងទៅថែដំបូងញ៉ុមទៅកោះសាម៉ុយហ្ន៎បានស្រងែស  
ស្រងោច។

ក្លះម៉េចទៅពូ!!

ខ្លះកណ្តាលសមុទ្រ ។

ក្លះហើយកោះហ្នឹងអត់សូវធំប៉ុណ្ណឹងទេពូមែនទេ?

ខ្លះអត់ធំម៉េចអើរឺបើគិតទៅកោះហ្នឹងបើគិតទៅខេត្តកណ្តាលយើងមួយអត់ប៉ុនផងហ្នឹងហេ!!

ក្លះអូយធំសាម៉ុយ??

ខ្លះបាទ!!កោះសាម៉ុយនៅព្រំប្រទល់ជាប់ម៉ាឡេហ្ន៎!!ក្លះហ្ន៎!!ខ្លះគិតទៅពីដីគោកមកទៅកណ្តាល  
កោះហ្នឹងកប៉ាល់វាដាក់ចំងាយល្បឿនវាគឺឡ្យវា១៤០គីឡូវាខាត!!

ក្លះអូយឆ្ងាយណាស់អីចឹង!!

ខ្លះ១៤០គីឡូអ្នកគ្រូគិតមើលទៅ!!

ក្លះហើយជិះប៉ុន្មានម៉ោងបានមកដល់កោះពូ?

ខ្លះគិតទៅវាចាប់ចេញពីនេះទៅម៉ោង៧ព្រឹក ម៉ោង៧ព្រឹកម៉ោង ម៉ោង១០កន្លះបានទៅដល់។

" កះអូ ៣ ៤ម៉ោងដែរអីចឹង??

ខ្លះបាទ!!

កះអូយ!!ហើយម៉េចបានស្រវឹងស្រវឹងដោចអីចឹងពូ?

ខ្លះស្រវឹងស្រវឹងដោចដល់ធ្វើ ដល់ធ្វើអញ្ចឹងវាអោយទៅធ្វើអាគារតែ៣ជាន់ធ្វើនៅជាប់មាត់សមុទ្រអញ្ចេកៗកះហ៊ីៗ!!!ខ្លះដល់តែធ្វើៗមើលអាគារមាជាន់ក្រោមអត់សូវអីទេតែដល់អាឡើងដល់២ ជាន់៣ជាន់លើមើលទៅឃើញទឹកសមុទ្រល្អល្អ!!កះហ៊ីៗ!!ខ្លះមើលទៅឃើញទឹកសមុទ្រល្អល្អអញនៅអត់បាននឹកផ្ទះ ដល់ ដល់កន្លែងនឹកផ្ទះហើយណាស់!!កះចាំ!!ខ្លះដល់នឹងផ្ទះអញ្ចឹងអាណាត្តិអត់ទាន់ផុតផងញ៉មបង់លុយផ្តាច់នៅកោះសាម៉ុយញ៉មបង់ជាង១០០០០បាតបង់ជាង១០០០០បាតយកប៉ះស្ត័រមកវិញតើ !!កះហ៊ីៗ!!ខ្លះបើយើងអត់បង់លុយអោយវាទេយើងអត់បានប៉ះស្ត័រមកវិញអត់បាន ប៉ះស្ត័រគេដកទុកៗកះចាំ!!ខ្លះហើយដល់នេះហើយដល់បង់មកបានមកមកដល់ទីក្រុងថៃបមកដល់កណ្តាលក្រុងមកដល់អស់លុយអាស៊ីង!!កះចាំ!!ខ្លះអស់លុយអាស៊ីងដល់មកដល់អស់លុយអាធានាអស់លុយមកចូលនៅអើរដល់នៅអើរកណ្តាលទីក្រុងហើយទៅចូលធ្វើការធ្វើសំនង់នៅមួយខែទៅធ្វើនៅពួកអាការងារម៉ៅអាពួកឯកជនហ្នឹង ធ្វើបានមួយខែយកលុយមកផ្ទះ។

កះហើយពូចេះថៃទេទៅហ្នឹង?

ខ្លះកាលទៅចេះខ្លះដែរតែឥឡូវភ្លេចអស់ហើយ ចាំតែមួយម៉ាត់ៗហ្នឹង!!

កះចាំហ្នឹងហើយ អញ្ចឹងបានត្រលប់មកផ្ទះរស់នៅជាមួយក្រុមគ្រួសារសុខសុភមង្គលដល់សព្វថ្ងៃ?ខ្លះបាទ!!កះសព្វថ្ងៃហ្នឹងទៅ!!!

ខ្លះបាទហើយកាលពេលមកដល់អ្នកគ្រូអើយ ដល់ឃើញអនិច្ចាតូនវាដូចថាម៉ែហើយមីបងទៅធ្វើរោងចក្រហើយនៅតែ៣នាក់ម៉ង់ៗ ជួនកាលគេថៃម៉ោងគេមានមកផ្ទះណា នៅដេក៣នាក់បងប្អូនផ្ទះអញ្ចឹងទៅ!!កះហ៊ីៗ!!ខ្លះហើយដល់ពេលយើងខ្លះខាតអ្នកគ្រូហើយគាត់ទុក ជួនកាលទុកលុយអោយសំរាប់ទិញម្ហូប១៥០០ព្រឹកល្ងាច៣នាក់បងប្អូន!!

កះងាប់ងាប់ម៉ង់!!

ខ្លះហើយគិតមើលហើយលុយទៅរៀនជូនកាលមានទៅជូនកាលអត់ទៅជូនកាលនេះ  
ជូនកាល២០០ ៣០០អីហ្នឹងយ៉ាងច្រើនម្នាក់ៗហើយអញ្ជឹងដល់បែងចែកគ្រប់កន្លែងដល់មក  
ឃើញកូនក្បាលឡើងត្រមែងត្រមែងគ្រប់គ្នាដល់អញ្ជឹងញ៉មអនិច្ចាណាស់ អនិច្ចាបាន ហើយ  
ណាមួយញ៉មជំពាក់គេ!!អីចឹងទៅបានញ៉មដូចដកបន្លាចេញពីទ្រូង។

ក៏អីចឹងចប់ទៅហើយលែងទៅទៅពូណោះ??

ខ្លះបាទ!!

ក៏ហ៊ីហ្នឹងហើយ ចាំអីចឹងអរគុណច្រើនណាស់លោកពូសំរាប់ការសំភាសន៍នៅក្នុងថ្ងៃនេះ!!

ខ្លះបាទ!!

ក៏ឡូយមែនទែនអរគុណពូ។

ខ្លះបាទអីចឹងបើសិនណានិយាយ៣ខែទៀតក៏វាមិនចប់ផង។

ក៏ចាំហ្នឹងហើយ អរគុណច្រើនលោកពូ។